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Festival 2011 – Obrnáři obrnářům a o obrnářích
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Stalo se dobrým zvykem připomenout v úvodu 
účelnost vydávání našeho Zpravodaje . Dnes se zmí-
ním o negativech i pozitivech s tím souvisejících . 

K negativům patří to, že poslední Zpravodaj  
č . 1-2 2011 jsme distribuovali přes novou agentu-
ru . Ta nám sice oficiálně vrátila 27 nedoručených 
zásilek, ale od vás samotných jsme se dozvídali, 
že těch, kterým časopis nebyl doručen, je mno-
hem více . A je dost možné, že někteří z vás na 
minulé číslo čekají do dnešního dne . Všem se 
omlouváme a sdělujeme, že pro další distribuci 
Zpravodaje zvolíme klasickou poctivou poštu . 
Zaslechla jsem i připomínky k tomu, že některé 
články ve Zpravodaji  jsou  neaktuální – a to je 
pravda . Pokud mapujeme půlroční období, sta-
ne se, že se na stránkách našeho časopisu objeví 
zastaralá informace . Abychom zachytili to nej-
aktuálnější dění, Zpravodaj by musel vycházet 
mnohem častěji . A to je asi nemožné . 

Naopak – o tom, jak jsme pozitivně přijímání  

a následně chváleni, svědčí i konkrétní fakta:
 ▶ podle Zpravodaje – přílohy o postpoliosyn-
dromu se přednáší studentům medicíny na 
Ostravské univerzitě a MUDr . Krawczyk z Pro-
teoru jí využívá při školení protetiků,

 ▶ seznam půjčoven pomůcek, zveřejněn v mi-
nulém Zpravodaji, pomohl při naléhavé po-
třebě zajištění invalidního vozíku,

 ▶ je zájem o Zpravodaj i z řad nečlenů Asociace 
polio, konkrétně o článek na téma pomoci 
hendikepovaným, poskytované společností 
Škoda Auto – Car Club .

A nakonec si dovolím citovat laskavého čtenáře  
a našeho dopisovatele Mílu Horáka, který mně m .j .

napsal: „nasadila jste si laťku hodně vysoko 
a čtyři čísla časopisu, vyšlá pod Vašim vedením 
prokázala, že jste ji vždy přeskočila s lehkostí  
a elegancí“ . Ta pochvala patří samozřejmě i celé 
redakční radě – děkujeme .

 mm

O čem jednal výbor Asociace polio
14. 5. 2011 Sola Fide Janské Lázně

 ▶ Jednání výboru se zúčastnila pracovnice Mi-
nisterstva kultury ČR M . Stránská, která upo-
zornila na možnost navrhnout na cenu Mini-
sterstva kultury za umělecké aktivity člena 
Asociace polio V . Vondrejse, jehož výtvarné 
dílo je spojeno s AP (poliovirus, výstavy) . Bude 
připravena prezentace prací V . Vondrejse .

 ▶ J . Zimová: do konce července je třeba podat 
návrhy na rekondice v roce 2012 za účelem 
přípravy žádostí o dotaci . Plánuje se rekondice 
Janské Lázně (červen a září), Luhačovice, pří-
padně další . Proti rekondici v Klimkovicích mlu-
ví horší dostupnost pro většinu členů a vysoká 
cena . Zvyšovat se ale bude i cena za rekondice 
v Janských Lázních .

 ▶ J . Beneš: členové, kteří nenastoupili rekondi-
ci, se budou podílet na nákladech za storno .

 ▶ M . Mruzková: Další Zpravodaj AP vyjde za-
čátkem prosince . Jedná se s novou tiskárnou, 
která nabízí i lepší cenu . V nejbližším čísle 
bude zveřejněn program festivalu Obrnáři 
obrnářům a jako ukázka jeden z příspěvků 
do literární soutěže . Pro sobotní slavnostní 
večer na festivalu se počítá s  kapelami V . Fili-
pa a K . Novotného příp . s produkcí M . Vosáh-
la . Bude připraveno ubytování pro účinkující . 

Součástí festivalu bude i sportovní část .
 ▶ J . Beneš reagoval na ohlasy našich členů na 
plánované změny ve zdravotnických po-
platcích a uvedl, že JUDr . J . Hutař zpracoval 
plány vlády za Sdružení zdravotně postiže-
ných . Jeho rozbor by bylo vhodné otisknout 
ve Zpravodaji . Tento právní rozbor je rovněž 
k dispozici na webových stránkách Národní 
rady zdravotně postižených . 

 ▶ E . Přibylová upozornila na nutnost používat 
správný název naší diagnózy – poliomyelitis 
anterior acuta .

 ▶ L . Bradová: jedná o zachování klubovny – je 
možné osamostatnění vytápění (elektroměr + 
 rozvody v celkové ceně cca 20 000 Kč) . Stav  
v klubovně už posoudil technik . 

 ▶ Výbor se hlasováním vyjádřil pro zachování 
klubovny a vyslovil poděkování L . Bradové . 
B . Svoboda byl pověřen pomocí při dalších 
pracích . J . Beneš a L . Bradová upozorní Měst-
skou část Praha 5 na protékání vody do klu-
bovny a případně požádají o snížení nájmu 
kvůli těmto závadám .

25. 9. 2011 Bellevue Janské Lázně
 ▶ Rekondice – V roce 2012 bude opět rekondi-
ce v Janských Lázních v penzionu Sola Fide 
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Otázkou stále zůstává možnost plavání v ba-
zénu Obchodní akademie . Po osobní návště-
vě zhodnotila H . Opravilová penzion Lutová 
u Chlumce u Třeboně . Objekt je bezbariéro-
vý, je možnost masáží, ale není zde možnost 
plavání, proto není vhodný pro naše potřeby .  
V plánu je taky rekondice v termálních lázních 
Veľký Meder na Slovensku (duben), kterou 
bude mít na starosti L . Bradová . Pro rekondice 
bude i nadále nutné potvrzení lékaře s vyjád-
řením o schopnosti absolvovat rekondiční po-
byt včetně rehabilitace a balenoléčby (i když 
bude rekondiční pobyt bez dotací) .

 ▶ M . Langmeierová bude zjišťovat možnost re-
kondičního pobytu pro AP v Lázních Třeboň 
v mezisezóně . L . Zušťáková upozornila na 
nové typy rekondičních pobytů, které jsou 
zveřejněny na internetu . 

 ▶ Plavání – E . Přibylová bude po návratu z lázní ře-
šit problémy, které nastaly s plaváním v Ostravě . 

 ▶ M . Langmeierová: plavání v Gymnáziu Heyrov-
ského probíhá v novém školním roce opět ve 
středy . L . Bradová upozornila, že v důsledku 
zvýšení nájmu bazénu v Gymnáziu Heyrovské-
ho je nutné zvýšit vstupné na 20 Kč . Výbor ná-
vrh odhlasoval s platnosti od 1 . 10 . 2011 .

 ▶ J . Beneš: poděkoval všem organizátorům fes-
tivalu Obrnáři obrnářům .

 ▶ J . Zimová vznesla dotaz na možnost přijímá-
ní nových členů s jinými diagnózami . J . Be-
neš navrhuje tradiční řešení – statut člen-pří-
tel AP s právem dostávat Zpravodaj AP .

 ▶ M . Mruzková se vyjádřila k menším problé-
mům s distribucí Zpravodaje – bude se do příš-
tího čísla řešit, nebo bude změněn distributor .  
V dalším čísle Zpravodaje AP bude připomenu-
ta zvýšená částka členských příspěvků (150 Kč) . 
Upozornila taky na oslavu 20 let trvání Sloven-
ské Asociácie polio – v květnu 2012 . Představi-
telé české AP jsou zváni na tuto akci .

 ▶ J . Zimová: do 28 . 10 . t . r . bude podána žádost 
o dotace . Návrhy mohou členové dodat do 
15 . 10 . 2011 . Seznámila taky se stavem finanč-
ních prostředků AP . Otevřela rovněž otázku 

sídla AP (kvůli korespondenci) . Bude projed-
náno na schůzi v lednu . 

 ▶ L . Bradová informovala o technických úpravách 
v sídle AP – připojení elektroměru, budou za-
koupeny horkovzdušné radiátory (2 kusy) . V akci 
budou pokračovat L . Bradová a B . Svoboda .

 ▶ V . Novotná: v roce 2012 se plánuje setkání čle-
nů Mrakodrapu – seniorů, akce bude zahrnu-
ta do plánu AP .

 ▶ E . Přibylová: člen AP MUDr . Drška požádal 
jako autor webových stránek AP o pružněj-
ší zasílání informací o dění v Asociaci . MUDr . 
Drška bude pozván na schůzi výboru a bu-
dou s ním projednány detaily . (L . Zušťáková 
a V . Novotná) .

 ▶ J . Beneš: předal členům výboru AP k prostu-
dování zápis z mezinárodní konference o po-
liomyelitidě .

 ▶ M . Langmeierová: Asociace polio by měla vy-
jádřit písemně podporu aktivitám NRZP v sou-
časné nelehké době .

21. 10. 2011 Centrum AP Na Skalce
 ▶ J . Zimová: seznámila přítomné s rozpočtem 
na rok 2012, který činí celkem na jednotlivé 
akce (plavání, rekondice, Zpravodaj) celkem 
854 .173 Kč a s požadavkem AP na dotace od 
Ministerstva zdravotníctví ve výši 464 .962 Kč .

 ▶ H . Opravilová informovala o situaci v možnos-
ti plavání při rekondicích v Janských Lázních  
v Obchodní akademii . Situace zatím není vy-
řešena, bude se řešit po Novém roce .

 ▶ M . Mruzková: předložila obsah Zpravodaje  
č . 3-4/2011 .

 ▶ Byl sestaven a schválen plán práce AP na rok 
2012, který bude uveřejněn ve Zpravodaji .

 ▶ J . Beneš: seznámil s návrhem nového indikační-
ho seznamu lázeňské péče, vyhl . 58/97 Sb . S tím, 
že předběžně z tohoto seznamu vyplývá, že se 
omezuje lázeňská péče s indikací VI/I PPS a k té- 
to indikaci se doplňují další lázně a Janské Lázně 
se vypouštějí . Bylo usneseno, že výbor pověřuje 
J . Beneše a V . Vondrejse sestavením dopisu pro 
předsedu vlády s kopií na Ministerstvo zdravot-
nictví a Ministerstvo práce a sociálních věcí .  

Reakce AP na nám známý návrh indikačního seznamu lázeňské péče 
V návaznosti na výše uvedené sepsali Jindřich 

Beneš a Vladimír Vondrejs Žádost o přehodno-
cení návrhu změn v lázeňské péči pro postižené 

dětskou obrnou adresovanou na předsedu vlády 
ČR Petra Nečase . Dopis je velmi obsáhlý a má tři 
přílohy . Principiálně, do doby než předseda vlá-
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dy na něj odpoví, je neveřejný . Ale stejně pro vás  
z argumentace v dopise vyjímáme a uvádíme:

Vážený pane předsedo vlády ČR, dovoluji si obrá-
tit se na Vás jménem občanského sdružení ASOCIA-
CE POLIO, které má v současné době asi 1000 členů 
a zastupuje zájmy asi 7000 postižených poliomye-
litidou (poliomyelitis anterior acuta-dětská obrna)  
v ČR , kteří přežili infekci polio virem zhruba mezi 
roky 1930 a 1960. Pro pacienty s postpoliomylitic-
kým syndromem (B91) v rámci indikační skupiny 
VI/1, stejně jako pro většinu nervosvalových one-
mocnění z indikační skupiny VI/8, se jeví doba kom-
plexní lázeňské rehabilitace na pouhých 21 dnů zce-
la nedostačující. Jde o progredující onemocnění, na 
něž, žel, neexistuje dosud žádná kausální medikace! 
Pouze cílená rehabilitace, stále opakovaná, může 
pomoci udržet u těchto dlouhodobě nefysiologicky 
přetěžovaných jedinců jejich horšící se pohybové 
schopnosti, svalovou sílu, bránit rozvoji svalových 
kontraktur až deformit kloubních, a oddalovat tak 

hrozící imobilitu. U většiny nervosvalově postiže-
ných pacientů je však jejich počáteční adaptační 
fáze na lázeňskou léčbu prodloužená a positivní od-
pověď na komplexní rehabilitaci se obvykle začíná 
objevovat teprve na konci 2. až 3. týdne lázeňského 
pobytu – tedy v době, kdy už měl jejich pobyt končit. 
Tím by se zcela zabránilo žádoucímu efektu, který 
se obvykle u nich v následujících 2–3 týdnech vždy 
dostaví. Potvrzením pro to je i to, že většina těchto 
pacientů navzdory svému postižení pracuje. Ovšem 
ambulantní rehabilitaci při práci obvykle nejsou 
schopni zvládat. Dojíždění, bariérové přesuny, event. 
nepřízeň počasí a pod. jsou natolik vyčerpávající, že 
se efekt rehabilitace zcela míjí účinkem…

Podle vyjádření čelních představitelů exe-
kutivy budeme podnikat případné další kroky,  
o kterých vás budeme informovat v dalším čísle 
Zpravodaje případně tichou poštou .  

Jindřich Beneš,  
předseda Asociace polio

K privatizaci SLL Janské Lázně
Podle mediálních informací mnozí z vás podlé-

hají obavám, že Státní léčebné lázně Janské Lázně, 
s .p . budou „divoce“ privatizované . Privatizaci SLL 
Janské lázně vedení AP společně s ředitelem lázní 

MUDr . Koudelem a starostou města Ing . Hradec-
kým trvale sleduje a dle dostupných informací k 11 . 
11 . 2011 se o privatizaci lázní v roce 2012 neuvažuje .

Jindřich Beneš  

Odvolání proti rozhodnutí posudkového lékaře
Mnozí z vás, kterým posudkový lékař zamítne 

lázně nebo napíše jiné, než jste požadovali, nevě-
dí, že se mohou odvolat . V první řadě si vyžádejte 
písemné rozhodnutí, které podal posudkový lékař .   

Sepište odvolání na rozhodnutí posudkového lé- 
kaře . Proti rozhodnutí se podle správního řádu 
lze odvolat vyšší instanci příslušné pojišťovny pro-
střednictvím pobočky, kde byl návrh podán .      vp

Platba členských příspěvků na rok 2012 
Věříme, že jste aktivními členy Asociace po-

lio a základní povinnost – platba členského pří-
spěvku je pro vás samozřejmostí . Od letošního 
roku činí výše členského příspěvku 150 Kč . 

Příspěvky se platí v aktuálním roce. To 
znamená, kdo nezaplatil členský příspěvek na 
rok 2011, musí tak učinit do konce roku 2011 . 
Členský příspěvek na rok 2012 začněte platit 
až od 1 . ledna 2012 . Jak jsme upozorňovali  
v minulém čísle, pokud jste členský příspěvek 
na rok 2011 omylem zaplatili ve staré výši člen-
ského 100 Kč, zbývající částku 50 Kč doplaťte 
až s platbou členského příspěvku na rok 2012 . 
To znamená, že zaplatíte celkem 200 Kč, z toho 
bude 50 Kč doplatek za rok 2011 a 150 Kč řádné 
členské za rok 2012 .  

Zaplatit můžete převodem na účet v bance 
nebo přiloženou složenkou . 

Nezapomeňte do Specifického symbolu uvést 
vaše číslo člena Asociace polio a do Variabilního 
symbolu rodné číslo nebo datum narození . Číslo 
účtu: 80413349/0800 .

Manželé, členové AP, použijí k úhradě jednu 
složenku: do V (variabilního) symbolu uvedou 
členské číslo jednoho z manželů a do S (spe-
cifického) symbolu datum narození druhého  
z manželů ve formátu rodného čísla bez lomít-
ka . Členské číslo průkazu člena AP je uvedeno 
na obale, ve kterém máte Zpravodaj .  

Upozornění tajemnice: 
 ▶ aby se mohla vaše platba přiřadit k vašemu člen-

ství, musíte řádně vyplnit variabilní a specific-
ký symbol na složence tak, jak je uvedeno výše 

 ▶ kdo nezaplatí členské příspěvky, bude vyřa-
zen z evidence na zasílání informací a Zpra-
vodaje AP

 ▶ nezbytně hlaste veškeré změny bydliště ane-
bo doručovacích adres . 

V souvislosti s tím oznamujeme, že se nám vrá-
tily Zpravodaje z důvodu změny adresy: 
1 . Margit Chuticová, Žitná 10, Praha 2
2 . Jaroslava Jelínková, U garáží 4, Praha 7
3 . Ing . Zdeňka Urbánková, Svatoplukova 1, Brno

Žádáme členy, kteří jsou s uvedenými oso-
bami v kontaktu, aby je upozornili, že mají na-
hlásit svoji novou adresu na sekretariát .

Pro lepší komunikaci uvažuje výbor AP o zve-
řejnění seznamu členů Asociace polio v našem 
Zpravodaji . Kdo nesouhlasí se zveřejněním adre-
sy případně svého telefonního čísla, ať to písem-
ně sdělí tajemnici na sekretariát . 

Ludvika Bradová,  
sekretariát AP

tel.: 222 962 074, mobil 723 138 611, 
 e-mail: lubra@volny.cz

Plán činnosti na rok 2012
Datum Hodina Co a kde Realizace

28. 1. 9:30 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1, s vystoupením div. souboru Verva Ing. J. Beneš

31. 3. 9:30 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1, s vystoupením div. souboru Verva Ing. J. Beneš

15.–22. 4. Rekondiční pobyt – hotel Orchidea thermál, Veľký Meder L. Bradová

28. 4. 9:30 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 Ing. J. Beneš

28. 4. Zahájení putovní výstavy fotografií B. Svoboda

květen 
až září Výstava – muzeum designu a moderního umění Benešov RNDr. V. Vondrejs

15. 5. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. Doležalová, M. Dobrovolná, M. Matysová) Mgr. M. Mruzková

15. 6. Distribuce časopisu Zpravodaj AP Mgr. M. Mruzková

červen Výstava – galerie Na plotě iluze a klamy, Ratměřice RNDr. V. Vondrejs

2.–16. 6. Rekondiční pobyt – Sola Fide I., Janské Lázně E. Chadima

9. 6. 10:00 Výbor Asociace polio – Bellevue, Janské Lázně Ing. J. Beneš

upřesníme Poznávací zájezd s kulturním vystoupením členů AP PhDr. L. Zušťáková

srpen Výstava výtvarných prací členů AP – místo bude určeno Výbor AP

1.–8. 9. Rekondiční pobyt – Sola Fide II., Janské Lázně MUDr. H. Opravilová

28.–30. 9. Kulturně společenský festival „Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2012“,  
kulturně-sportovní odpoledne – Janské Lázně

Ing. J. Beneš,  
Mgr. M. Mruzková

30. 9. 10:00 Výbor Asociace polio – Bellevue, Janské Lázně Ing. J. Beneš

říjen Účast členů Asociace polio na zdravotnických veletrzích na BVV v Brně Ing. J. Beneš

27. 10. 9:30 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 Ing. J. Beneš

30. 10. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. Doležalová, M. Dobrovolná, M. Matysová) Mgr. M. Mruzková

24. 11.  Setkání obrnářů-seniorů – Centrum AP, Na Skalce 1, s vystoupením div. souboru Verva Mgr. M. Mruzková

30. 11. Distribuce časopisu Zpravodaj AP Mgr. M. Mruzková

8. 12.. 9:30 Veřejná schůze výboru členů Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1, od 11:00 h 
slavnostní předvánoční setkání členů AP s kulturním programem a „exhibicí“ prací členů AP Ing. J. Beneš

průběžně Zkoušky divadelního souboru Verva – Centrum AP, a Skalce 1, a v rámci akce „Obrnáři obrnářům“ 2012 PhDr. L. Zušťáková

průběžně Výstavy fotografií a obrazů členů AP – kulturní místnost Centra AP, Na Skalce 1,  
a v rámci akce „Obrnáři obrnářům“ 2012

RNDr. V. Vondrejs, S. Gajdoš, 
B. Svoboda, Z. Jandusová

středy 17:30 Rehabilitační plavání Ostrava – Městská nemocnice Fifejdy MUDr. E. Přibylová

středy 17:00 Rehabilitační plavání Praha – Gymnázium J. Heyrovského, M. Hůrka MUDr. M. Langmeiervá, J. Janák
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Výsledky voleb a složení výboru a revizní komise pro rok 2012
Do 30 . září jste měli možnost u předsedy vo-

lební komise připomínkovat seznam kandidátů 
pro volební období 2012 – 2015 . Ing . Petr Veleba, 
předseda komise konstatoval, že kromě dvou 
připomínek k navrhovaným členům neobdržel 
žádné jiné stanovisko . Proto do konce roku 2011 

bude Asociace polio pracovat ve starém složení, 
které uvádíme . V lednu na výborové schůzi bu-
dou ustaveny statutární orgány Asociace polio 
formou volby členů výboru a revizní komise .  
V nich budou i nově zvolené členky Věra Hesou-
nová z Prahy 415 a Václava Kronďáková z Plzně .

Výbor

předseda Ing. Jindřich Beneš Praha 4 tel.: 241 731 627 

místopředseda, zahraniční vztahy RNDr. Vladimír Vondrejs, CSs. Praha 9 tel.: 286 889 934

místopředsedkyně, projekty Jana Zimová Praha 6 tel.: 220 920 328

místopředsedkyně, knihovna, red. rada Ing. Božena Doležalová Praha 4 tel.: 222 969 051

zdrav. problematika MUDr. Marta Langmeierová, CSc. Praha 5 tel.: 222 957 614

zdrav. problematika, SM region MUDr. Eva Přibylová Ostrava-Výškovice tel.: 596 747 792

zdrav. problematika, VČ region MUDr. Hana Opravilová Hradec Králové tel.: 495 511 877

zdrav. problematika MUDr. Terezie Tokáriková Praha 8 tel.: 286 883 760

zápisy ze schůzí výb. PhDr. Libuše Zušťáková Praha 10 mobil: 737 658 093 

organizace rekondičních pobytů Emil Chadima Poděbrady tel.: 325 613 573

Zpravodaj AP, organizace akcí Mgr. Mária Mruzková Ostrava-Poruba tel.: 591 120 038

členka Věra Novotná Praha 4 tel.: 272 763 563

člen Mgr. Roman Herink Zlín tel.: 577 271 616 

člen Josef Malý Mochov tel.: 311 266 211

člen Bohumil Svoboda Praha 10 tel.: 242 449 506

Revizní komise

předseda Milan Plašil Praha 11 tel.: 272 937 280

členka Jaroslava Šebestová Praha 10 tel.: 242 449 506

členka Jana Zeminová Praha 9 mobil: 607 291 821

Sekretariát Asociace polio

Ludvíka Bradová, tajemnice (účetnictví)
Na dolinách 4, 147 00 Praha 4 
tel .: 222 962 074, mobil: 723 138 611
e-mail: lubra@volny .cz

Bankovní spojení: Česká spořitelna, a .s ., Praha 4 
Číslo účtu: 80413349/0800
IČ: 00570656, DIČ: CZ00570656
Internet: www.polio.cz

Rekondice pro rok 2012
Pro rok 2012 jsou plánované tři rekondiční po-

byty . Pozorně si přečtěte nabídku, vyberte pobyt, 
kterého se chcete zúčastnit a dle pokynů zašlete 
předběžnou přihlášku .

V předběžné přihlášce uveďte:
 ▶ jméno a příjmení, datum narození,
 ▶ adresu, telefon, případně e-mail,

 ▶ držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P,
 ▶ stručné postižení – vozíčkář, potřeba pomoci 
do bazénu, doprovod (uvést jméno a rodinný 
vztah),

 ▶ případné přání, s kým chcete být ubytováni .
Upozorňujeme, že samostatné ubytování na 
pokoji lze poskytnout jenom s úhradou nákladů  
s tím spojených .

Po obdržení dotace od MZ ČR zašleme před-
běžně přihlášeným Závaznou přihlášku, složenku 
na zaplacení účastnického poplatku a podrobné 

informace o rekondici . Je nutné mít zaplacené 
členské příspěvky i na rok 2012 .

1. Veľký Meder (bývalé Čalovo) – vedením pověřena Ludvika Bradová

Termín 15.–22. dubna 2012

Místo Hotel Orchidea termální lázně

Doprava společná autobusem ČK Hradec Králové z nástupních míst: Hradec Králové, Praha, Kolín, Chlumec, Pardubice, Žďár nad Sázavou, Brno.  
(Po domluvě je možno přistoupit na vytýčené trase i v jiných městech.)

po vlastní ose

Ubytování dvoulůžkové pokoje s plným sociálním zařízením, televizí, lednicí, přípojkou na internet, příručním trezorem, telefonem

Stravování polopenze - snídaně formou bufetu, večeře výběrem z menu

Cena 7.500 Kč (včetně administrativních a režijních nákladů)

V ceně je 
zahrnuta

cesta autobusem z určených míst i zpět, polopenze, pobytová taxa, rehabilitace, 5 x výlet (Dunajská Streda, Komárno, Györ, Gabčíkovo,  
Bratislava), společenský večer s živou hudbou, služby delegáta, pojištění odpovědnosti. 

Rehabilitace 1 x masáž, 4 x vstup na termální koupaliště, další procedury možno dokoupit.  

Poznámka Pokud budete mít zájem o hromadnou dopravu autobusem ČK, je potřeba místo nástupu uvést již v předběžné přihlášce.

Předběžné 
přihlášky

zašlete vzhledem k termínu rekondice co nejdříve nejpozději do 15. ledna 2012 písemně – Ludvika Bradová, Na dolinách 4, 147 00 Praha 4,  
tel.: 222 962 074, mobil: 723 138 611, e-mailem: lubra@volny.cz

2. Janské Lázně I. – vedením pověřený Emil Chadima

Termín 2. - 16. června 2012

Místo Penzion Sola Fide bezbariérový

Doprava po vlastní ose

Ubytování dvoulůžkové a třílůžkové pokoje

5 pokojů vhodných pro vozíčkáře

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – masáže a skupinová cvičení

po schválení Obchodní akademií - plavání v bezbariérovém bazénu 

Poznámka Předpokládaný účastnicky poplatek po obdržení dotace z MZ ČR se bude pohybovat v rozmezí 500–550 Kč na osobu a den. Vzhledem 
k narůstajícímu počtu zájemců budou upřednostňováni účastníci, kteří v minulých letech rekondici v Sola Fide neabsolvovali. Přednost 
budou mít také zdravotně postižení, pro které je rekondice určena, před jejich doprovody (netýká se držitelů průkazu ZTP/P).

Předběžné 
přihlášky

zašlete do 25. února 2012 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67, 290 01 Poděbrady-Kluk, tel.: 325 613 573, mobil: 737 123 599,  
e-mailem: chadima.e@seznam.cz

3. Janské Lázně II. – vedením pověřena MUDr . Hana Opravilová

Termín 1.–8. září 2012

Místo Penzion Sola Fide bezbariérový

Doprava po vlastní ose

Ubytování dvoulůžkové a třílůžkové pokoje

5 pokojů vhodných pro vozíčkáře

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – masáže a skupinová cvičení

po schválení Obchodní akademií – plavání v bezbariérovém bazénu 

Předběžné 
přihlášky

zašlete do 31. března 2012 písemně – MUDr. Hana Opravilová, Nerudova 887/10, 500 02 Hradec Králové I.,  
tel.: 495 511 877, mobil: 723 134 722, e-mailem: h.opravilova@seznam.cz
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Opět jsme se sešli na Festivalu 2011 
23. - 25. září 2011  

Ani ne do roka a do dne jsme se opět sešli 
v Janských Lázních na Festivalu Obrnáři obrná-
řům a o obrnářích . Nebylo to sice jako vloni na 
pět dnů a s výjimečným programem, ale na tři 
dny a s mnohem volnějším programem . To ale 
neznamená, že bychom se nudili . Naopak . Díky 
krásnému počasí nám program perfektně vyšel . 

Již od pátku rána byla v kolonádě instalovaná 
výstava archivních fotografií našich členů, která 
je jednou z nejoblíbenějších součástí festivalu . 
Každý se těší, koho zase pozná na starších nebo 
velice starých fotografiích . Je radost sledovat lidi, 
s jakým očekáváním si prohlížejí jednotlivé pa-
nely . Bylo instalováno pět panelů téměř se stopa-
desáti fotografiemi . Na výstavu letos přispěli: Eva 
Vyhnalová, Jitka Štáralová, Jiří Vinkler, Jaroslav 
Janák, Pavel Palas, Marie Dobrovolná a Naďa Ko-
besová . Z celé výstavy jedna strana panelu byla 
s aktuální fotoreportáží Stanislava Gajdoše Naše 
Jánky . Stano byl vůbec jediný, kdo dodal foto-
grafie v rámci soutěže vyhlášené Asociací polio . 
Jeho fotoreportáž byla velice aktuální z nedávné 
obrnářské svatby, která se zpečetila v Janských 
Lázních a doprovázelo ji pár vydařených portré-
tů taky známých obrnářů v Jánkách .

Obrnáři postupně docházeli, vítali se s právě 
se léčícími kolegy a využívali posezení nejenom 
ve vnitřních, ale hlavně venkovních kavárničkách 
na příjemném slunečném povětří . Navečer se 
sešla parta obranářů v kolonádě na společném 
vystoupení pacientských hudebních kapel . Po-
lio Music Karla Novotného a Polio Melody Band 
s kapelníkem Vaškem Filipem vytvořili patřičnou 
náladu na zpěv případně i taneček přítomných . 
Je pravda, že letos se až tak vehementně netanči-
lo, připadalo mi to, že většina si chtěla popovídat 
a ty naše končetinky jsou na taneček již poslab-
ší… čest aktivním tanečníkům .

Sobotní ráno naznačovalo, že by mohlo 
opět vyjít krásné počasí a bylo ho třeba . Vždyť 
až z Brna dojela mikrobusem minidelegace 
obrnářů na čele s milým a o vše se zajímajícím 
Františkem Fuxem . Je dobře, že po více než 
dvaceti letech se opět vrátil do našich Jánek, do 
místa kde trávil hodně lázeňských pobytů . Br-
ňáci přijeli včas, v pohodě se „vylodili“, rozhlédli 
a mohli spěchat do Malého sálu na obrnářský 
aktiv . Sál se zcela naplnil a už tu byli hosté: ze 
Státních léčebných lázní pan náměstek Renner 
a novězvolený místostarosta Městského úřadu 
pan Košťál . Informovali nás o současném dění 
ve městě a v samotných lázních . Potom se slo-
va ujal předseda AP Jindra Beneš a tajemnice 
Ludvika Bradová s informacemi o činnosti a plá-
nech naší asociace .

Po schůzi všichni spěchali na oběd, protože 
ve dvě začínalo kulturně zábavné odpoledne 
na Minigolfu RELAX u kolonády na Dolní pro-
menádě u Moravců . A to byl další aspekt, proč 
jsme potřebovali pěkné počasí . Toto nově ote-
vřené místo jsme zvolili na naši odpolední akci 
s tím, že kromě posezení v příjemném prostře-
dí jsme byli na čerstvém vzduchu a vstřebávali 
pozdněletní sluneční paprsky . Do toho nám 
hrál Polio Music Band s kapelníkem Vaškem Fi-
lipem, perfektně nás obsloužil Moravcův perso-
nál či už s pitím nebo grilovanými specialitkami . 
Zároveň to bylo odpoledne plné her a soutěží . 
Kdo chtěl, mohl si zahrát minigolf, ping pong, 
petangue . Všichni, kdo se zapojili, byli večer 
obdarováni nejenom za účast ale i za odvahu 
překonat pohodlnost příjemného posezení . 
Někteří sledovali toto naše dění z horní silni-
ce, přesunuli si tam lavičky z nejbližšího okolí . 

Měli nás jako na dlani a kdo ví, jestli se báli sejít  
z kopečku u parkoviště, anebo se báli, že se bu-
dou muset zapojit do soutěží . Ale to nehrozilo, 
každý si hověl po svém, nikdo nikoho do niče-
ho nenutil a to bylo příjemné . Marta Langme-
ierová nám ještě v krátkosti podala informace 
k výměně parkovacích průkazů a posuzování 
dlouhodobě nepříznivého zdravotního stavu . 
Mnozí zůstali na minigolfu i po večeři a nema-
lá skupinka vydržela při kytarách posedět do 
pozdních nočních hodin .

Ta společenštější část se opět přesunula do 
kolonády na večer s kapelou Vosa Band Mirka 

Vosáhla . V tradičním duchu hráli nejdřív k po-
slechu a postupně se zaplňoval taneční parket 
a mnozí se patřičně odvázali . My, organizační 
výbor, jsme na taneček neměli moc času, pro-
tože jsme průběžně připravovali a rozdávali 
dárečky od sponzorů i samotných členů AP . S 
přibývajícím časem se méně tančilo a více zpí-
valo . Jednotlivé skupinky začínaly nové a nové 
písničky, přišlo mi to jako soutěž kdo vytáhne 
tu hezčí písničku . Závěr ale patřil tanci na roz-
loučenou s letošním festivalem .

Cestou do penzionu jsme slyšeli odezvu vý-
borné zábavy z minigolfu – vydrželi déle než my .    

Neděle byla už časem na poslední setkání  
a rozhovory s přáteli, výbor zasednul na svojí 
pravidelnou schůzi . Nastal čas oběda a po něm 
se už začali účastníci letošního, myslím, že zda-
řilého setkání loučit a vyrážet na cestu domů . 
Naopak obrnáři zrovna se léčící v Jánkách moh-
li ještě večer v kolonádě posedět - k poslechu 
a tanci jim zahrála kapela Karla Novotného PO-
LIO MUSIC . No a to už byl opravdový konec Fes-
tivalu 2011 . Všichni jsme si při loučení slibovali, 
že příští rok si to zopáknem . Ať nám to vyjde!

mm

Vzpomínáme
Zemřeli další naši přátelé  
a kamarádi. Ve věku:
88 let Miloš Bílek ze Štětí
59 let MUDr. Edita Doleželová z Luleče
84 let Verous Jelínek z Prahy

66 let Marta Knyplová z Poděbrad
65 let Miloslav Nemrych ze Žacléře
77 let Věra Vrbová z Prahy
69 let Marie Zvěřinová z Ostravy

16 . června tohoto roku nás, léčící se v Janských 
Lázních, zastihla smutná správa – zemřela naše 
dlouholetá rehabilitační sestra Anna Smolíková . 
Všichni obrnáří s úctou a láskou vzpomněli na „naši 
Aničku“ a přispěli na věnec na poslední rozloučení, 
kterého se za nás zúčastnil Petr Koutský . Děkujeme 
všem, kteří přispěli a samozřejmě hlavní organizá-
torce společné vzpomínky MUDr . Janě Tiché .

Zanedlouho nato přišla další smutná sprá-
va . Zemřel bratr naši houslistky z kapely Polio 
Melody Band Věrušky Vogeltanzové – Pepa . 
Ve věku 56 let odešel obětavý a vzácný člověk, 
který celý život věnoval svojí sestře a nezištně 
jí pomáhal v jejím „obrnářském“ životě . Byl to 
navíc příjemný parťák na všech obrnářských 
srazech – bude nám chybět…



Reforma bude lidi s postižením bolet, ale zabránili jsme největším rizikům, 
tvrdí JUDr. Jan Hutař z Národní rady osob se zdravotním postižením ČR.    

Na březnové demonstra-
ci, kterou v Praze pořáda-
la Národní rada, označil 
její předseda Václav Krása 
za největší problém nikoli 
jednotlivé části sociální 
reformy, ale její samotné 
principy,  chybnou základ- 
ní úvahu, na níž byla pů-

vodně postavena. Měl by pan Krása i nyní dů-
vod pro takové tvrzení, nebo je reforma teď na-
stavena s větší citlivostí k lidem těžce zdravotně 
postiženým a sociálně znevýhodněným?

Základní filosofie reformy se nezměnila . Je na-
dále založena na restrikci . Nemění se ani její zamě-
ření na to, že hlavním – dá se říci jediným – zdrojem 
úspor finančních prostředků mají být osoby se 
zdravotním postižením . Bohužel jde o přímou ná-
vaznost na dosavadní přístup státu k těmto lidem .

Již od roku 2010 jsou například přiznávány 
nižší invalidní důchody . Důvodem není jen za-
vedení invalidity prvního stupně, kde průměrný 
důchod zejména žen je takový, že bez výdělečné 
činnosti jsou osobami v hmotné nouzi, ale i nový 
způsob započítávání tzv . dopočtené doby .

Vysvětlím to . Zatímco do konce roku 2009 
byla doba od vzniku invalidity do důchodové-
ho věku započítávána plně, od roku 2010 jen 
v poměru, v jakém je doba pojištění od 18 let 
do vzniku invalidity k celkové době od 18 let do 
vzniku invalidity . Pokud např . nastane invalidi-
ta ve věku 27 let a doba krytá pojištěním činí 
4 roky, budou roky do dosažení důchodového 
věku započítány jen 4/9, nikoli plně jako dříve .

Naprosto bez povšimnutí se přešla likvidace 
okresních poraden Národní rady, které v roce 
2009 poskytly pomoc více než 21 000 lidem, a lik-
vidace teď již i krajských poraden pokračuje dále . 
Dovedete si představit ten rámus a humbuk, po-
kud by bylo likvidováno poradenství pro jakouko-
liv jinou skupinu lidí?

Proč tyto věci zmiňuji v souvislosti s refor-
mou? Protože svou povahou dotvářejí její rá-
mec . Všechny podstatné informace o původním 
návrhu reformy a o tom, co se podařilo vyjednat, 
jsou v úvodním článku letošního 3 . čísla časopi-
su Mosty (na stránkách www .nrzp .cz) . Nemohu 
však nezmínit až děsivou komplexnost původ-

ně navrhovaných opatření . Kromě restrikce so-
ciálních dávek zahrnovala i opatření omezující 
mobilitu, zejména těžce tělesně, zrakově a men-
tálně postižených občanů . Původně navrhované 
započítávání příspěvku na péči do jejich příjmu 
by dramaticky snížilo jejich možnost života 
mimo sociální ústavy . Buď by nezaplatili nákla-
dy na bydlení, nebo by ztratili prostředky na 30  
a v Praze na 35 % sociálních služeb…
V čem vidíte rizika chystané reformy pro ka-
ždodenní život dospělého člověka s těžkým 
tělesným postižením? (Pokud v těch návrzích 
opravdu nějaká rizika existují.)

Hlavní rizika spatřuji v novém systému posu-
zování míry závislosti na pomoci druhé osoby 
se navrhuje jeho použití i pro průkazky TP, ZTP 
a ZTP/P . Jinak řečeno je prosazováno, aby typ 
průkazu byl odvozen od míry závislosti . Prvnímu 
stupni by při 3–4 základních potřebách odpovídal 
průkaz TP . Druhému stupni při nezvládnutí 5–6 ži-
votních potřeb by odpovídal průkaz ZTP a třetímu 
nebo čtvrtému stupni průkaz ZTP/P . Je pravdou, 
že mezi posuzované základní životní potřeby pa-
tří i mobilita a orientace člověka, že se při jejich 
nezvládnutí navrhuje přiznat průkaz ZTP/P, ale 
mohlo by docházet i k tomu, že držitelé průkazu 
ZTP by o něj přišli…
Co Národní rada soudí o novém příspěvku na 
mobilitu? Může jeho zavedení od ledna 2012 
způsobit vážné problémy vozíčkářům, kteří 
se neobejdou bez automobilu? Pokud ano, 
uveďte prosím modelový příklad.

Myslím, že příspěvek na mobilitu ve verzi navr-
hované vládou po dohodě s NRZP ČR velké většině 
vozíčkářů vážné problémy nezpůsobí . Je pravda, že 
jeho výše 7 200 Kč za rok je nižší o 720 Kč než sou-
časná výše příspěvku . Velká většina lidí na vozíku 
bude vlastníkem motorového vozidla .

Výše příspěvku v ostatních případech (tedy 
250 Kč) odpovídá výši příspěvku, který nyní do-
stávají držitelé průkazu ZTP, a je o 500 Kč nižší, 
než činí výše příspěvku na individuální dopravu . 
Vzhledem k výši příspěvku a cenám benzínu 
však jistě vzrostou problémy těch, kteří jsou bez 
dalšího příjmu z výdělečné činnosti a používají 
automobil k častým návštěvám lékaře, náku-
pům apod . Mnohem horší dopady by však mělo 
přijetí poslaneckého návrhu předneseného ve 

druhém čtení, který stanovil výši příspěvku na  
400 Kč měsíčně, tj . 4 800 Kč ročně, což by bylo 
méně o 3 120 Kč oproti současné výši a o 2 400 Kč 
oproti verzi navrhované vládou .

Nakonec byl přijat náš návrh na ponechání 
vládního návrhu, takže vyšší náklady spojené s po-
jištěním, technickými prohlídkami, opravami vozi-
dla apod . budou alespoň částečně zohledněny .
Jak hodnotíte navrhovaných 250 Kč na měsíc 
coby příspěvek na mobilitu lidem, kteří zatím 
pobírají příspěvek na individuální dopravu?

Je řada i těžce tělesně postižených lidí, kte-
ří nemají automobil a k dopravě používají taxi 
nebo třeba sousedskou pomoc . I v rámci města, 
zejména většího, jsou místa, kam se těžce po-
hyblivý nebo nevidomý člověk dostane hromad-
nou dopravou jen s velkými potížemi . Proto si 
myslím, že tento příspěvek má svůj smysl, i když 
zde bude docházet k duplicitě s využíváním hro-
madnou dopravou, ale to platí i v současnosti .
Proveďte prosím malou bilanci. Které zásadní 
návrhy a podněty k sociální reformě se Národ-
ní radě podařilo prosadit v rámci připomínko-
vacího řízení a které nikoli?

Nejzávažnější změnou, která se týká státní 
sociální podpory a pomoci v hmotné nouzi, je 
upuštění od záměru započítávat příspěvek na 
péči jako součást příjmu . To by vedlo k těžkým 
následkům v oblasti bydlení a služeb . Jen pro 
ilustraci: u III . stupně postižení by roční ztráta 
na příspěvku na bydlení činila 28 800 Kč mimo 
Prahu a u IV . stupně 43 200 Kč . Pokud jde o Pra-
hu, tam by tyto částky byly vyšší: 33 600 Kč u III . 
stupně a 50 400 Kč u IV . stupně . Chybějící pení-
ze by bylo nutno přisunout z příspěvku na péči . 
Pokud by šlo o rodiny s nezaopatřenými dětmi, 
ztratily by navíc nárok na přídavek na dítě .

Druhou nejzávažnější změnou je zachování 
dosavadního rozsahu tzv . mimořádných výhod 
i na nově koncipované průkazy ZTP a ZTP/P, kde 
ministerstvo původně navrhovalo jen právo na 
přednost při osobním projednání záležitostí  
a použití vyhrazeného místa k sezení . Nároky na 
bezplatnou MHD a slevy autobusové a vlakové 
dopravy měly být zrušeny, resp . být součástí 
pokynu ministerstva financí .

V oblasti sociálních služeb považuji za nejdů-
ležitější zachování principu, že příspěvek na péči 
patří postižené osobě . I když některými poslanci 
byla a je vyvíjena velká snaha, aby náležel posky-

tovateli . Tím se podařilo uchovat pozici člověka se 
zdravotním postižením jako plnoprávného příjem-
ce příspěvku a nedošlo k  degradaci jeho role na 
distributora, který by hlásil úřadu práce, kam má 
kolik peněz z příspěvku poslat . Současně tak došlo 
k úspoře finančních prostředků úřadu práce, neboť 
ten by musel vynaložit podstatně více peněz na 
agendu spojenou s rozdělováním finančních pro-
středků více poskytovatelům a s jejich vlastním 
rozesíláním . Velký význam má možnost výplaty 
příspěvku v hotovosti a také prosazení principu, 
že prováděcí vyhláška stanoví nejen obsah, ale i 
způsob posuzování zvládání základních životních 
potřeb…

Pozitivní změny doznala i úprava příspěvku na 
pomůcky, která počítala s poskytnutím příspěvku 
na pomůcku, jejíž cena je nižší než 35 000 Kč, jen 
v případě, že příjem osoby či společně posuzova-
ných osob nedosahuje 6násobku částky životní-
ho minima . Podařilo se snížení ceny pomůcky na 
24 000 Kč a zvýšení násobku příjmu na 8násobek . 
Došlo též ke snížení míry spoluúčasti z předpoklá-
daných 20 na 10 % ceny pomůcky .

Z věcí které se nepodařilo změnit, bude mít 
asi nejširší dopad změna kritérií pro přizná-
ní průkazů TP, ZTP a ZTP/P . Jak už jsem uvedl, 
dosavadní systém vycházející z druhu a stupně 
postižení a jeho vlivu na pohybovou a orientač-
ní schopnost bude nahrazen klasifikací nově 
navrhovanou pro stanovení míry závislosti . Do-
pad zatím nelze přesně určit, neboť na prová-
děcí vyhlášce se teprve pracuje…
Co bude se sociální reformou v nejbližších mě-
sících?

Projednáním zákona o poskytování dávek oso-
bám se zdravotním postižením a o změně souvise-
jících zákonů v Poslanecké sněmovně legislativní 
proces nekončí . Budeme usilovat o to, aby Senát 
provedl určité korektury, které by nejzávažnější 
problémy řešily nebo aspoň zmírnily . Je jasné, že 
tyto změny musí být přijatelné i pro sněmovnu, 
neboť ta následně má možnost pouze přijmout, 
či nepřijmout celý zákon ve znění navrhovaném 
Senátem .

Miloš Pelikán
Poznámka redakce: V rozhovoru jsou zahrnuty  
i výsledky zářijového projednávání sociální refor-
my v parlamentu. Na dotazy čtenářů pan Hutař 
odpoví na telefonech 266 753 425 a 724 039 994 
či na e-mailu j.hutar@nrzp.cz.
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Změny v sociální oblasti v roce 2012 tzv. Sociální reforma
V souvislosti s plánovanými změnami v sociál- 

ním systému vypracovalo MPSV tzv . Sociální re-
formu, která by měla postupně nabýt účinnosti  
v roce 2012 a 2013 . Navržené změny by se měly tý- 
kat těchto oblastí: systému administrace a distri- 
buce dávek sociální ochrany, oblasti péče o zdra-
votně postižené osoby, oblasti zabezpečení osob 
v hmotné nouzi a oblasti zaměstnanosti…

Podpora od státu bude od příštího roku vy-
plácena na jednom místě v rámci tzv . zavedení 

jednotného výplatního místa dávek . Příspěvky 
zdravotně handicapovaným i pomoc sociálně 
slabým bude zajišťovat Úřad práce ČR (ÚP ČR) . 
Služby tak zůstanou dostupné jako dnes . Již 
nebude nutné s různými žádostmi a formuláři 
obíhat více úřadů, veškerý kontakt zajistí ÚP ČR . 
Reforma nesnižuje peníze vyplácené v dávkách 
či příspěvcích od státu . Upravuje systém tak, 
aby nebyl zneužívaný a dávky dostávali jen ti, 
kteří pomoc opravdu potřebují .

Dávky pro osoby zdravotně postižené (OZP)
Příspěvek na mobilitu 

 ▶ jednat se bude o opakovanou a nárokovou dáv-
ku, která bude poskytována osobám starším 
jednoho roku, které nejsou schopny zvládat zá-
kladní životní potřeby v oblasti mobility nebo 
orientace, opakovaně se kalendářním měsíci 
dopravují nebo jsou dopravovány a nejsou jim 
poskytovány sociální služby podle zákona o so-
ciálních službách v domově pro OZP, v domově 
pro seniory nebo domově se zvláštním určením 
nebo zdravotnickém zařízení ústavní péče, 

 ▶ výše příspěvku na mobilitu bude v kalendář-
ním měsíci činit 400 Kč

Příspěvek na zvláštní pomůcku
 ▶ příspěvek na zvláštní pomůcky bude jednorá-
zová a nároková dávka, která bude určena 
osobám s těžkou vadou nosného nebo po-
hybového ústrojí, těžkým sluchovým nebo 
těžkým zrakovým postižením nebo těžkým 
mentálním postižením 

 ▶ tato dávka je zaměřena na pomoc v oblasti 
pomůcek (které umožňují sebeobsluhu, slou-
ží k získávání informací nebo ke styku s oko-
lím apod .), zakoupení a úpravy motorového 
vozidla a úprav bytu 

 ▶ konstrukce dávky bude zvyšovat dostupnost 
pomůcek pro OZP 

 ▶ Součet vyplácených příspěvků na zvláštní po-
můcku nesmí v 60 kalendářních měsících po 
sobě jdoucích přesahovat částku 800 000 Kč .

Průkaz OZP – karta sociálních systémů
 ▶ pro účely dosažení maximální efektivity a jedno-
duchosti systému vyplácení nepojistných sociál-
ních dávek, vč . dávek v nezaměstnanosti, bude 
sloužit karta sociálních systémů (dále jen „karta“)

 ▶ navrhovaná karta bude sloužit k identifikaci 
a autentizaci občana při komunikaci se státní 
správou a nově bude také sloužit jako plateb-
ní karta 

 ▶ karta bude sloužit také jako průkaz osoby se 
zdravotním postižením (TP, ZTP a ZTP/P), na 
jejím základě bude moci OZP čerpat výhody, 
tak jak to dnes činí při předložení průkazu TP, 
ZTP nebo ZTP/P v jeho dnešní papírové po-
době

 ▶ v průběhu přechodného období papírové 
průkazy budou nahrazeny kartou a jejich 
platnost zůstane

 ▶ zavedení karty je součástí tzv . „Jednotného in-
formačního systému práce a sociálních věcí“, 
který představuje hlavní nástroj ke zvýšení 
efektivity při správě a distribuci sociálních dá-
vek a zároveň by tento systém měl státu umož-
nit lépe kontrolovat účelovost jejich čerpání

 ▶ karta nebude žádným způsobem vázána na 
soukromý účet klienta

 ▶ MPSV zároveň počítá s tím, že se mohou ob-
jevit případy, kdy příjemci dávek nebudou 
ochotni využívat pouze bezhotovostní čer-
pání dávek, a ponechá pro tyto případy mož-
nost výběru hotovosti bez použití elektronic-
kých funkcí karty u provozovatele systému

 ▶ jednotlivé typy dávek určené k různým účelům 
budou prostřednictvím karty vypláceny různý-
mi formami, a to od možnosti výběru na termi-
nálu – bankomatu, přes nákup zboží v obchodě 
až po omezení na nákup sociálních služeb

 ▶ sociální služby přitom může poskytovat i osoba 
blízká, té budou moci příjemci dávek pravidel-
ně posílat na její účet určitý předem dohodnu-
tý finanční obnos, aniž by museli absolvovat 
výběr z účtu své karty 

Nový způsob posuzování dlouhodobě 
nepříznivého zdravotního 
stavu a stupně závislosti 

 ▶ v rámci navrhované úpravy dojde k výraznému 
zjednodušení a větší efektivitě při stanovení 
stupně závislosti pro účely přiznání příspěvku 
na péči podle mezinárodního modelu hodno-
cení zdravotního stavu (tzv . Mezinárodní klasi-
fikace funkčních schopností, disabilit a zdraví)

 ▶ nově budou posudkoví lékaři popisovat jen 
10 ucelených a věcně souvisejících oblastí ka-
ždodenního života člověka, jak dokáže zvlád-
nout základní životní potřeby, a to namísto 
dnešních 36 úkonů ve 129 činnostech 

 ▶ posuzovat se bude těchto deset základních 
životních potřeb: mobilita, orientace, komu-
nikace, stravování, oblékání a obouvání, těles-
ná hygiena, výkon fyziologické potřeby, péče 
o zdraví, osobní aktivity a péče o domácnost

 ▶ návrh nového způsobu posuzování dlouhodo-
bě nepříznivého zdravotního stavu má zajistit 
objektivnější a spravedlivější posuzování zdra-
votního stavu osoby a zároveň tak vyloučit čin-
nosti posuzované duplicitně, dále sníží adminis-
trativní zátěž posuzovaných osob a v neposlední 
řadě také zajistí kontinuitu posuzování stupně 
závislosti i kontinuitu dávkového řešení 

 ▶ nový systém také zabezpečí potřeby dětí se 
zdravotním postižením jedním příspěvkem na 
péči

 ▶ dosavadní model čtyř stupňů závislosti zůstá-
vá zachován, pouze s ohledem na podstatné 
snížení počtu hodnocených skutečností (z 36 na 
10) se stanoví nové podmínky pro zařazení oso-
by s dlouhodobě nepříznivým zdravotním sta-
vem do jednotlivých stupňů závislosti, přičemž 
bude platit, že s počtem stupňů klesá samostat-
nost klienta a stoupá jeho závislost na systému

 ▶ nový způsob posuzování dlouhodobě nepří-
znivého zdravotního stavu a stupně závislosti 
přinese možnost víceúčelového využití posud-
ku i pro účely poskytování příspěvku na mobi-

litu, pokud bude uznána závislost v oblasti mo-
bility a orientace 

Příspěvek na bydlení
 ▶ od 1 . ledna 2012 dochází pouze k paramet-
rickým změnám

 ▶ navrhovaná délka pobírání příspěvku na by-
dlení by měla být, nově, stanovena v rozsahu 
84 měsíců v období 10 kalendářních let 

 ▶ z časového omezení výplaty dávky budou vy-
jmuty domácnosti,které tvoří výlučně senioři 
starší 70 let a osoby zdravotně postižené (OZP) 
– výjimka bude vázána na byty zvlášť uprave-
né přímo pro OZP (tzn . v případě rekonstrukce 
bytu pro OZP nebo formou novostavby)

 ▶ u ostatních se vychází z předpokladu, že kaž-
dá rodina či osoba by měla bydlet v bytě při-
měřeném k počtu osob a k výši jejich příjmů

Start zdravotní reformy
Poslanecká sněmovna schválila první část zdra-

votní reformy . Novela zákona o veřejném zdravot-
ním pojištění zvyšuje poplatek za den v nemocnici 
ze 60 na 100 korun a umožňuje stanovení základní 
péče a nadstandardu, na který by si lidé připláceli . 

Opozice avizovala, že se kvůli obsahu novely 
obrátí na Ústavní soud, a to kvůli nadstandardu 
i poplatkům . 

Novela ruší zákaz připlácení za lepší péči . Do 
budoucna by se tak měl zavést standard, na který 
by měl pacient nárok ze zdravotního pojištění . Za 
nadstandard by si pak připlácel . Definice standar-
du a nadstandardu zatím však není stanovena .

Zákon kromě možnosti standardu a nadstan-
dardu a vyššího poplatku za den v nemocnici 
počítá i s tím, že by si pacienti měli hradit léky do 
50 korun a podpůrné léky, a to třeba i na vysoký 
tlak . Nově by se naopak nemělo platit 30 korun 
za položku na receptu, ale za recept . 

Novela ze série reformních zdravotnických 
zákonů . Platit by měla od ledna 2012 .

Ze zdrojů ČTK zpracovala B. Doležalová

Handicapovaní se obávají zavedení sociální karty
Invalidé se obávají, že by mohli být sledová-

ní přes takzvanou sociální kartu . Jde o speciální 
elektronickou kartu, kterou chce ministerstvo 
práce a sociálních věcí (MPSV) zavést pro vý-
platu nepojistných sociálních dávek, například 
příspěvku na péči či příspěvku na bydlení .

Předseda Národní rady osob se zdravotním 
postižením (NRZP) Václav Krása uvedl, že pro-
vozovatel karty si bude moci o každém uživa-
teli vyhledat veškeré informace včetně toho, co 
a kdy nakupoval . 

„Ústavní soud zrušil databázi telefonních ho-
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vorů . Tohle je obdobné shromažďování informa-
cí,“ uvedl Krása . Náměstek ministra Vladimír Šiška 
se pokusil jeho obavy vyvrátit . Řekl, že systém 
bude zabezpečen podobně jako platební karty . 

Zástupcům postižených také není jasné, na 
co vlastně bude karta sloužit, když jim mohou 
být peníze vypláceny na účty, jako tomu bylo 
doposud . Podle Šišky bude sociální karta ja-
kýmsi univerzálním průkazem . Nahradí dosa-
vadní papírové kartičky ZTP a ZTP/P, dále bude 
sloužit jako identifikační průkazka pro úřad prá-
ce, jako platební karta a v neposlední řadě bude 
sloučena i s průkazem zdravotního pojištěnce . 

Na záměr ministerstva upozornily i odbory . 
Podle tehdejšího vyjádření Dagmar Žitníkové 
z Odborového svazu zdravotnictví a sociální 
péče se jedná o tunel století . Soukromé firmě, 

která bude karty obhospodařovat, to podle ní 
přinese miliardy korun, a to v okamžiku, kdy se 
sociální dávky seškrtávají . 

Ministerstvo tvrdí, že na firmu, jež bude mít 
správu karet na starosti, bude vypsáno stan-
dardní výběrové řízení . Systém bude mít re-
gulované ceny za transakce, v jaké výši budou, 
však ministerstvo neuvedlo . Vedení virtuálních 
účtů by zpoplatněno být nemělo . Mluvčí úřa-
du Viktorie Plívová dříve ČTK řekla, že provozní 
náklady na systém se budou pohybovat ma-
ximálně na polovině současných nákladů na 
obsluhu způsobu výplaty . Změna prý souvisí se 
zavedením jednotného inkasního místa, které 
má sloužit pro výběr daní a sociálního a zdra-
votního pojištění .

ČTK

Ministerstvo zdravotnictví spustilo Agendový portál
Přispěje k lepší orientaci pacientů ve zdravot-

nických zařízeních . Ministerstvo zdravotnictví ČR 
spustilo 1 . října 2011 takzvaný Agendový portál 
http://ap .mzcr .cz/, který bude sloužit jako jed-
notné místo pro kategorizované vyhledávání in-
formací z mnoha informačních zdrojů provozo-
vaných v rámci resortu zdravotnictví . Vytvoření 
a provozování tohoto portálu je prvním krokem 
ministerstva k implementaci eHealth v prostředí 
českého zdravotnictví .

Jednotlivé organizace v rámci resortu zdravot-
nictví doposud publikovaly informace samostatně 
a na rozdíl od některých jiných resortů, neexistoval 
žádný spojující bod, který by usnadnil koordinaci 
předávání informací do vlastních informačních 
systémů mimo resort, a který by laické a odborné 
veřejnosti umožnil prostřednictvím jediného bodu 
přistupovat k informacím o resortu . „Agendový 
portál přispěje k lepší orientaci při hledání po-

třebných informací především pro laickou ve-
řejnost,“ říká ministr zdravotnictví Leoš Heger .

Portál poskytuje ucelené informace o systé-
mu zdravotnických služeb a jejich poskytovate-
lích, právech pojištěnce, financování zdravotnic-
tví, odborných publikacích o zdraví a nemocech 
a lécích . Je platformou pro sběr, zpracování a pu-
blikování informací, podporuje sběr existujících 
dat, poskytuje prostor pro publikování informací 
odborníkům i poskytovatelům v oblasti zdravot-
nictví a vytváří přehled webových zdrojů pro in-
formování občanů .

Do Agendového portálu je zapojeno celkem 
82 organizaci, a to státní ústavy, centra, fakultní 
nemocnice, instituty, krajské hygienické sta-
nice, zdravotní ústavy, psychiatrické léčebny, 
státní a ostatní léčebny .

Vlastimil Sršeň,  
Ministerstvo zdravotnictví

Osobní asistence nebo pečovatelská služba?
Jaký je mezi nimi rozdíl, vysvětluje následující příspěvek. 

V okolí každého z nás se občas vyskytne ně-
kdo, kdo potřebuje pomoci . Ať je již staršího 
věku nebo je dítětem, trápí ho nemoc či má ně-
jaké postižení a není schopen postarat se sám o 
sebe či o svou domácnost nebo jeho blízcí jsou 
vyčerpaní každodenní péčí o něj a potřebují si 
odpočinout . Takto vypadá typická situace, kdy 
je možné využít služeb Osobní asistence nebo 
Pečovatelské služby .

Jaký je však mezi nimi rozdíl? Osobní asis-
tence je služba poměrně nová, tedy i veřejnosti 
méně známá . Provozní doba je nepřetržitá, tak-
že služeb osobního asistenta je možné žádat 
i v nočních hodinách či o víkendu . Vše je ale 
závislé na kapacitě služby . Oproti tomu má Pe-
čovatelská služba vymezené časy svých úkonů . 
Záběr činnosti Osobní asistence, která se stejně 
jako Pečovatelská služba, řídí zákonem o soci-
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álních službách, je poměrně širší . Pečovatelská 
služba zajistí v podstatě vše, co člověk potřebu-
je, ale osobní asistence jsou jeho ruce . Osobní 
asistenti pomáhají vykonávat člověku to, co by 
jinak dělal bez svého postižení . Uživatel si tak 
vždy dojedná, na jakou dobu asistenci potře-
buje . Společně tak vykonávají činnost, kterou 
člověk s postižením sám nezvládá .  

Rozdíl v službách je v tom, že pečovatelka při-
jde do domácnosti uživatele pomoci mu s něčím, 
co sám nezvládá . Například nakoupí, připraví 
stravu, pomůže s hygienou nebo úklidem, s uži-
vatelem pohovoří a odchází . To vše v dohodnuté 
době . Oproti tomu osobní asistent je s uživatelem 
dlouhou dobu, třeba celé dopoledne a pomáhá 
se vším, co sám kvůli svému postižení nezvládne . 
Uklízení a nakupování není to hlavní . Jde o víc – 
především o doprovod a přítomnost . 

Obě tyto služby jsou částečně hrazené ze 
strany uživatelů . Některým zájemcům připadá 
poskytování Osobní asistence drahé . V reálu 

však nepokryjí ani třetinu poskytované služby . 
Zbytek musí být hrazen z dotací a dalších zdro-
jů . Někteří lidé si často myslí, že je poskytová-
ní pečovatelských úkonů zdarma stejně jako  
v případě ošetřovatelské služby, která je hraze-
na zdravotními pojišťovnami, takže není hraze-
na ze strany příjemce služby . Lidé, kteří službu 
potřebují, mají nárok na příspěvek na péči, kte-
rý je určený právě k hrazení těchto úkonů .

Tyto služby jsou terénní, což znamená, že jsou 
poskytovány v domácnostech uživatele nebo na 
místech, kde je třeba (např . škola, kultura, úřady 
apod .) . Problémem jsou sjednané asistence na 
krátký časový úsek s delšími dojezdy nebo po-
žadavek na péči osobního asistenta na poslední 
chvíli, kdy je pak náročné službu pokrýt .

Občas se také stane, že si nás pletou s úklido-
vou službou . Zažila jsem i požadavek na sekání 
trávy nebo plení mrkve na zahrádce . To ale bylo 
za čtyři roky, kdy pracuji v Charitě, jenom jednou . 

Lenka Šustrová, Žďár nad Sázavou

Nové parkovací průkazy
Začala výměna parkovacích průkazů za dosavadní označení O1

Začátkem října vyšla ve sbírce zákonů vy-
hláška ministerstva dopravy č . 290/2011 Sb ., 
kterou se mění vyhláška Ministerstva dopra-
vy a spojů č . 30/2001 Sb ., kterou se provádějí 
pravidla provozu na pozemních komunikacích  
a úprava a řízení provozu na pozemních komu-
nikacích, ve znění pozdějších předpisů . Tato 
vyhláška stanoví podobu parkovacího průka-
zu označující vozidlo přepravující osobu těžce 
zdravotně postiženou (číslo O7) . 

Výměnu  dosavadního označení O1 za parko-
vací průkaz již provádí bezplatně odbory sociální 
péče obcí s rozšířenou působností . Označení O1 
pozbývá platnosti 31 . 12 . 2012, to znamená, že 
je nezbytné, aby každý držitel tohoto označení 
se dostavil k jeho výměně za parkovací průkaz . 
Na parkovací průkaz se vztahují všechny úlevy  
z pravidel silničního provozu, která se dosud 
vztahují k označení O1 .

Tento parkovací průkaz bude platný také  
v zemích Evropské unie . Je samozřejmé, že dr-
žitel průkazu musí v členských zemích EU do-
držovat tamější předpisy o využití parkovacího 
průkazu .

Nový parkovací průkaz se vztahuje na občany, 
kteří dnes používali označení vozidla O1 . Parkova-

cí průkazy budou vydávat opět obce s rozšířenou 
působností, které doposud vydávaly označení 
O1 . Parkovací průkaz může být vydán pouze oso-
bě, která je držitelem výhod II . a III . stupně (prů-
kaz ZTP a ZTP/P) s výjimkou postižených úplnou 
nebo praktickou hluchotou . U osob s praktickou 
nebo úplnou hluchotou, které jsou držitelé mi-
mořádných výhod II . stupně, bude nadále vydá-
váno označení O2 .

Pro využívání parkovacího průkazu platí i na-
dále všechna ustanovení, která se týkala označe-
ní O1 . To znamená, že parkovací průkaz může být 
použit pouze v případě, řídí-li vozidlo osoba se 
zdravotním postižením, nebo je-li ve vozidle pře-
pravována osoba, která je držitelem parkovacího 
průkazu . Přepravovaná osoba je povinna proká-
zat se na výzvu policisty, nebo strážníka obecní 
policie, že jí byly přiznány mimořádné výhody . To 
znamená, že musí vždy s sebou mít průkaz ZTP 
nebo ZTP/P . Nadále také platí, že držitel parkova-
cího průkazu v naléhavém případě nemusí do-
držovat zákaz stání, přitom však nesmí být ohro-
žena bezpečnost a plynulost silničního provozu . 
Dále platí dosavadní ustanovení, která umožňují 
vjet do míst se značkou „zákaz vjezdu“ pokud je 
tam dodatková tabulka „jen zásobování“, „mimo 



zásobování“, „jen dopravní obsluha“ a  „mimo do-
pravní obsluhy“ . Držitel průkazu současně může  
v naléhavém případě vjet i do oblastí označe-
ných značkou „pěší zóna“ . Platí i další ustanovení, 
která se týkají využívání vyhrazených parkovišť 

a zřízení vyhrazeného parkoviště v místě byd-
liště . Výměna označení O1 bude probíhat do  
31 . 12 . 2012 . Dosavadní označení O1 tedy platí 
beze změny až do konce roku 2012 .

STP v ČR 

Parkovací průkaz označující vozidlo přepravující osobu těžce zdravotně postiženou (č. O 7)

Vyobrazení přední strany Vyobrazení zadní strany

Pokud cestujete po Evropě, mějte u sebe platný průkaz zdravotního  
pojištění

Bezplatný evropský průkaz zdravotního pojiš-
tění vám ulehčí přístup k lékařské péči ve 27 ze-
mích EU a také na Islandu, v Lichtenštejnsku, Nor-
sku a ve Švýcarsku . Popálení medúzou, alergická 
reakce, zlomená noha nebo vážnější zranění či 
nemoc vám mohou náhle změnit vaši dovolenou 
nebo služební cestu v noční můru . Vypořádat se  
s bezodkladným problémem je samo o sobě dosti 
složité a skutečnost, že neznáte zdravotní systém 
dané země, může spolu s dodatečnými náklady 
na léčbu situaci dále zkomplikovat .

Jestliže cestujete po EU, získáte lékařskou po-
moc snadněji, pokud budete mít u sebe evropský 
průkaz zdravotního pojištění . Občané EU mají 
díky dohodě mezi všemi 27 zeměmi Unie (a také 
Islandem, Lichtenštejnskem, Norskem a Švýcar-
skem) nárok na dávky sociálního zabezpečení, 
pokud v těchto zemích pracují, žijí nebo po nich 
cestují . Patří sem i přístup ke stejné zdravotní péči 
a dávkám, na které mají nárok státní příslušníci 
dané země .

Rovné zacházení
 ▶ Zdravotní průkaz prokazuje, že pacient má 
nárok na rovné zacházení u lékaře, v nemoc-
nici a v lékárně .

 ▶ V závislosti na zákonech země, ve které pobý-

vá, mu může být zdravotní péče často poskyt-
nuta zcela zdarma . Pokud by přesto musel za 
něco platit, budou mu poplatky proplaceny .

 ▶ Průkaz se vztahuje i na péči o těhotné ženy 
a na probíhající léčbu již existujících nebo 
chronických onemocnění, jako jsou astma, 
cukrovka nebo rakovina .

 ▶ Některé speciální služby, jako je například 
dialýza, je však často třeba zařídit předem .

 ▶ Turisté mají nárok na rovné zacházení i bez 
průkazu, ale budou se možná muset nejdříve 
obrátit na svou zdravotní pojišťovnu, aby jim 
faxem nebo e-mailem poslala potvrzení .

 ▶ Možná také budou muset zaplatit veškeré 
náklady předem a doma pak požádat o úhra-
du u své pojišťovny . Nemusí jim však být pro-
placena celá částka .

Získat průkaz není těžké
 ▶ Evropský průkaz zdravotního pojištění může-
te dostat zdarma . Nejlépe vám poradí ve vaší 
zdravotní pojišťovně . 

 ▶ Pojištění se vztahuje i na osoby, které v těchto 
zemích studují nebo dočasně pracují v rámci 
svého zaměstnání .

 ▶ Průkaz už vlastní téměř 185 milionů lidí .
Evropská komise EU v ČR

Dluh 30 Kč u lékaře může při vymáhání přijít pacienta až na 17 000 Kč
Nezaplatili jste regulační poplatek v nemocnici a teď se radujete, jak jste ušetřili, protože 
vás lékaři stejně museli ošetřit? Anebo jste prostě jen zapomněli a sestřička či doktor se po 
penězích neptali? Či jste si pouze neschovali potvrzení o platbě? Zanedlouho vám mohou 
zbýt oči jen pro pláč.

S velkou pravděpodobností jste totiž v ne-
mocničních systémech evidováni jako dlužníci . 
A z třiceti korun, kolem kterých se před krajský-
mi volbami 2008 strhla politická mela, může 
pohledávka vystoupat až na 17 tisíc .

Zdravotnická zařízení jsou ze zákona neza-
placené regulační poplatky povinny vymáhat, 
jinak jim hrozí nemalé sankce . I proto si začína-
jí najímat v poslední době vymahačské firmy .

Neplatičů jsou tisíce 
Kvůli neuhrazené třicetikoruně si tak na vás 

může došlápnout i exekutor . Týká se to přitom 
nikoli jen desítek či stovek lidí . Neplatících pa-
cientů jsou podle zjištění Práva v Česku tisíce .
Prezidentka Exekuční komory České republiky 
Jana Tvrdková včera Právu řekla: „Podle našich 
zkušeností se vymáhání těchto pohledávek  
v poslední době skutečně množí . Upozorňu-
jeme občany, že u drobných částek ve výši 30 
korun za ošetření u lékaře či 120 korun za pobyt 
v nemocnici se v konečném součtu u této po-
hledávky celková vymáhaná částka pohybuje 
kolem 17 tisíc korun .“ Podstatnou část vymá-
hané částky podle Tvrdkové činí náklady na ad-
vokáta, jenž zastupuje zdravotnické zařízení či 
vymahačskou společnost, která od nemocnice 
dluh odkoupí; v druhém případě může částka 
narůst o další položky za vymáhání .

Vymahači se o zakázky perou
Pacientovi, který poplatek nezaplatil, je po-

slána výzva . V případě, že opět nezaplatí, je po-
hledávka přenechána vymahačské společnosti . 
Ta od nemocnice dluh odkoupí . Samozřejmě, 
někdy to může dospět až do exekuce .

Pacienti by si měli uschovat potvrzení
Lidé mají z vymáhání obavy a sdílejí je i na 

mnohých zdravotnických webech . „Když na Bu-
lovce dojdou k závěru, že pacient poplatky neza-

platil, pohledávky postupují inkasní firmě a ta je 
následně vymáhá soudně a exekučně,“ upozor-
ňuje například jeden diskutující s tím, že „kdo si 
nenechává originály stvrzenek o zaplacení – ně-
kolik let nazpátek – má smůlu“ .

Prezidentka exekutorů Tvrdková míní, že „je 
třeba sdělit lidem, aby doklady o zaplacení re-
gulačního poplatku nevyhazovali“ . V případě, 
kdy soud vydá rozsudek, se může stát, že lidé 
poplatek skutečně zaplatili, ale nemají doklad . 
Jde totiž o to, že nemocnice může mít sem tam 
v platbách nepořádek .

Mluvčí Karlovarské krajské nemocnice Zdeňka 
Marková zmínila situaci, kdy se dostavil rozhořčený 
klient, který svůj závazek už dávno zaplatil, přesto 
soudní příkaz obdržel . Bylo zjištěno, že k chybě do-
šlo v počítačovém systému ať už chybou techniky, 
nebo lidského faktoru,“ popsala mluvčí .

Další možností je, že při úhradě složenkou 
nebo převodním příkazem klient neuvedl varia-
bilní symbol (rodné číslo) . V tom případě systém 
nerozpozná, kam platbu zařadit, a dluh není vy-
mazán . Tady ale není chyba na straně nemocnice . 
Karlovarská nemocnice, nutno dodat, na svém 
webu pacienty skutečně velice důsledně upo-
zorňuje, že „nezaplacený regulační poplatek je 
pohledávka jako kterákoli jiná . Původně třicetiko-
runový poplatek tak může vzrůst na několik tisíc“ .

„Počítač nerozlišuje“
Karlovarská mluvčí Marková Právu řekla, že 

nemají potěšení z toho, že museli k vymáhání 
přistoupit, a snaží se vždy o lidský přístup . „Víme, 
že je rozdíl mezi starou paní, která na svůj závazek 
opravdu zapomněla a nynější částka pro ni před-
stavuje většinu důchodu, a mezi člověkem, který 
s penězi problém nemá, ale rozhodl se nezapla-
tit z principu . I s tím jsme se už setkali . Toto však 
elektronický systém nerozlišuje a pohledávky jsou 
vyřizovány chronologicky,“ dodala nicméně .

Novinky.cz

Zapomínáme na to, že veselá mysl je půl zdraví
Rozhovor s MUDr. Janem Šulou.
Promoval v roce 1985 v Praze na LF UK. Klinickou 

práci začíná v České republice a následně studuje ve 
Švýcarsku, Itálii a Německu. Po atestaci z ortopedie  
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v roce 1991 odchází do Kanady a pak do USA, kde se 
na Floridě věnuje studiu významu membránových 
receptorů při rozvoji autoimunitních onemocnění 
pod vedením Prof. Felixe Kaufmanna. Po návratu 
do Evropy v roce 1993 nadále spolupracuje na vývoji 
přírodních preparátů pro léčbu kloubních onemoc-
nění s pracovišti v Anglii a ve Švýcarsku. Za své práce 
je přijat v roce 1999 do Královské lékařské společnosti 
Spojeného království Velké Británie a Severního Irska 
jako první český lékař. Další rozvoj  biomodulačních 
léčiv spojuje s univerzitami ve Skotsku a v Oxfordu. 
Od roku 2007 je členem Italského řádu lékařů v Ne-
apoli a vedoucím imunologem italské společnosti 
Ischia Salus. Mezinárodně působí jako konsultant 
ve 12 zemích a je členem Oxford Research Institute 
of Immunology a italské psychoneuroimunologické 
společnosti. Žije střídavě v Itálii a v Anglii.  
Proč se chřipka objevuje zejména v říjnu a lis-
topadu a pak v únoru a březnu?

Teorií vzniku chřipky právě v tomto období 
je mnoho, ale já osobně se přikláním k teorii sní-
žení imunity vlivem poklesu slunečního světla, 
tedy oslabení osy hypotalamus hypofýza, která 
dává našim T-lymfocytům povel se buď vzcho-
pit a bojovat, nebo to nechat být, protože to 
stejně nemá cenu a všichni onemocníme . 

Dále je to změna stravy a určitá deprese z toho, 
že už je tady zase podzim . Na jaře je to pak vyčer-
pání a projev únavového syndromu, protože pří-
roda nutí člověka odpočívat . 

Já osobně ale mám za to, že pokud tedy 
člověk podlehne davovému šílenství, že už to 
mají všichni, tak já to asi dostanu také, potom 
se to skutečně stane . Při pečlivém studiu epide-
miologických studií je skutečně tato morbidita 
vyvolána z velké části sdělovacími prostředky  
a médii, které jsou zase nástrojem výrobců vak-
cín a vitaminů, kdy je nutné zvýšit prodeje a vy-
tvořit davovou psychózu, což se jim již několik 
desetiletí velmi dobře daří . Člověk, který zdravě 
žije a myslí, nikdy chřipkou neonemocnění . To 
je jednoznačný fakt, ale není zájem, aby lidi byli 
veselí a jedli pomeranče a jablka, ale je nutné je 
očkovat a vytvořit dvakrát do roka nárůst pro-
deje vakcín a imunomodulátorů . 
Očkovat – ano, či ne? Je očkování efektivní  
a je možné očkovat, když je někdo alergický?

Já jsem zásadně proti jakémukoliv očkování 
chřipky, protože vždy z toho někdo umře, kdo by 
nemusel, kdyby se neočkoval, a pak ty vedlejší 

účinky jsou brutální, např . ochrnutí, roztroušená 
skleróza, lupénka, revmatická artritida či sys-
témový lupus . Logicky jak úmrtí, tak chronické 
následky se tají, o tom se nikde nedočtete a jen 
musíte hledat ve specielních statistikách . 

Pokud je někdo alergický, tak si tu alergii je-
nom zhorší, pokud náhodou nezemře na ana-
fylaktický šok atd . Prostě to nepřipadá v úvahu . 
Očkování tedy jen pro rizikové skupiny a s vak-
cínou na míru individuálně připravenou . 
Jestliže člověk posiluje imunitní systém zdra-
vou výživou, otužováním, sportem, saunová-
ním, jak je možné, že onemocní?

Jednoduše proto, že se věnuje tělu a ne mys-
li . Pouze silná mysl a silný duch zabrání nemoci . 
Podívejte se na případy v koncentračních tábo-
rech, nikdo tam nejedl řádně, ani se nemyl, ale 
neonemocněli jen ti, kteří věřili, že přežijí . Har-
monie a čistota těla jsou nástrojem k harmonii 
mysli . Velmi přesně je toto popsáno v knize Dr . 
Candance  Pert Molekuly emocí, která naprosto 
jasně ukázala v laboratoři, jak deprese a úzkost 
snižuje imunitu . Pokud budete skvěle jíst a cvi-
čit a budete se bát rakoviny, pak ji stejně dosta-
nete . S chřipkou je to stejné .
Je správné na podzim a v zimě jíst citrusové 
plody, které mají velký obsah vitaminu C?

Určitě ano, všechny přírodní vitaminy mají 
větší  biokompatibilitu a organismus si jich více 
váží a spotřebuje je všechny, zatímco ty synte-
tické vyloučí . Jde ale i o jiné prvky výživy jako 
vláknina atd . Pokud mám zácpu, tak mohu jíst ki-
logramy pomerančů a je z toho menší užitek než 
z půl kila jablek a správné funkce tlustého střeva . 
Jakým způsobem se vy osobně bráníte proti 
chřipce?
1 . Žádnou chřipku ani jiné patologie si nepři-

pouštím .
2 . Denně beru česnek, zinek a selen a také be-

taglukany .
3 . Dvě hodiny 5x týdně sportuji – jezdím na kole . 
4 . Denně vypiju večer 350 ml červeného vína . 
5 . Děkuji universu za to, že jsem tak zdravý a můj 

imunitní systém tak silný .
Jaká je podle vašeho názoru nejúčinnější pre-
vence? 

Jednoznačně veselá mysl, půl zdraví . Víme to 
všichni, jen málo se to praktikuje . 

Jaroslav Kňap  
(převzato z internetu)
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V posledních číslech Zpravodaje AP jsme se pravidelně setkávali s přispívatelem článků, vy-
stupujícím pod zkratkou „hk“ „horákovi“ neboli jménem Míla Horák . Pro nás mladší to byly 
poučné příspěvky o celoživotních obrnářských přátelstvích, vzpomínky na turistické výle-
ty, cesty bývalých mladých obrnářů nebo zajímavosti o našich nejúspěšnějších obrnářích .  
Byly v nich různé podrobnosti, které se té či oné akce nebo člověka týkaly, a na které si mnozí  
z nás nepamatují .  Články mi předávala Věra Novotná, která vždy apelovala, abychom je zařadili do 
Zpravodaje . Ale nebylo třeba apelovat . Byly to všechno příspěvky, které se četly jedním dechem . 
Zajímalo mě, kdo to vlastně je ten pan Míla Horák . Říkali mi: „Určitě ho musíš znát, jezdívá  
s manželkou na první rekondici do Janských Lázní .“ Není divu, že jsem si ho nevšimla . Je velice 
skromný a nenápadný . V jeho šedinách se skrývá moudrost a rozvaha… a hlavně bravurní paměť .  
K rozhovoru jsme se sešli v květnu v jídelně Sola Fide, kdy pan Cejnar už chystal stoly na oběd pro 
účastníky právě probíhající rekondice . Průběh rozhovoru byl jednoznačný: já jsem položila krát-
kou otázku a pak jsem nestíhala zapisovat poznámky . Velmi kultivovaný projev, nevyčerpatelná 
návaznost dalších myšlenek, to je základ tohoto obrazu . 

Dopisovatel s bravurní pamětí – JUDr. Emil Horák
Kdy jste onemocněl obr-
nou?
Dětskou obrnou jsem one-
mocněl v roce 1932 . Bydleli 
jsme tehdy v malém měs-
tečku na úpatí Českomo-
ravské vysočiny v Ledči nad 
Sázavou (dnes je toto měs-
to známé jako jeden z kon-

cových bodů autobusové magistrály východ-
ních Čech, Ledeč nad Sázavou – Janské Lázně) . 
Byl krásný týden začátkem srpna . Chodili jsme se 
koupat do Sázavy, v pátek naposledy . V sobotu 
tatínkovi začala dovolená, odjeli jsme na statek 
k babičce a strýčkovi do Dolní Rovně, vesnice ve 
východních Čechách, sedmnáct kilometrů vý-
chodně od Pardubic . Ještě v neděli jsem pobíhal, 
v pondělí ráno jsem se však už nepostavil na le-
vou nožku, která mě bolela, měl jsem zvýšenou 
teplotu . Přijel vesnický lékař, prohlédl mě a pra-
vil: „Je to smutné, co vám teď musím říct, ale je 
to první případ dětské obrny za mé 35leté praxe . 
Jedu si teď zařídit svou ordinaci, za dvě hodiny 
jsem tady a odvezu vás do Prahy .“ A taky byl . Od-
vezl mě s maminkou autem do dětské nemoc-
nice v Praze . Přijímací paní doktorka řekla: „To je 
první případ, kdy nám venkovský doktor poznal 
obrnu .“ Tak tedy štěstí v neštěstí .
Jak vypadala tehdy léčba?

Byl jsem ještě příliš malý, abych si to zapamato-
val . Nějaké injekce, samozřejmě ne žádné vakcíny, 
jakási malá elektroterapie a cvičení s postiženými 
končetinami a to s maminkou, nepřetržitě asi tři 

roky . A následovala samozřejmě ortopedická obuv, 
na levé noze s aparátem až nad koleno .
Kdy jste se seznámil s Janskými Lázněmi?

Do Janských Lázní jsem poprvé přijel jako se-
dmnáctiletý, v neděli 15 . prosince 1946 . Na čtyř-
týdenní pobyt, prakticky na mírně prodloužené 
školní vánoční prázdniny . To už byly Janské Láz-
ně plně orientovány na léčbu dětské obrny . Po-
čátek tohoto zaměření spadá už do předválečné 
doby, a jeho iniciátorem byl americký lékař prof . 
Dr . Baudisch, osobní lékař amerického preziden-
ta Roosevelta . Toto zaměření přerušila 2 . světová 
válka, kdy Německo zde zřídilo vojenský lazaret . 
Po skončení války se Janské Lázně vrací v plném 
rozsahu k léčení dětské obrny .
Jaké byly lázně v té době?

Přijel jsem, venkovský kluk, a plně mezi svými, 
různě postiženými, některými stejně, některými 
podstatně víc . Tehdy všechno fungovalo i přes 
svátky . Bylo nás asi třicet, většina ubytována na 
Lázeňáku, několik v Grand hotelu Janský dvůr . Sní-
daně byla od 7 . do 10 . hodiny, oběd od 12 . do 15 . 
hodiny, večeře od 19 . do 22 . hodiny . Nepohyblivé, 
kteří nemohli do jídelny, oběhával číšník s jídelním 
lístkem, aby si vybrali z několika jídel a vybrané jídlo 
jim pak servírovali na pokoji na stříbře . 

Pokud jde o procedury, každý pacient měl 
svého terapeuta, u kterého měl obden suchou 
masáž a obden podvodní masáž v malém bazé-
nu . Pak tu byla zátěžová cvičení, kdy pacient mu-
sel dle svých sil překonávat odpor kladený mu 
váhou stanovenou dle pacientových možností . 
A přirozeně velký bazén . Ten fungoval denně 
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ve všední den, v neděli i ve svátek, od 7 . hodiny 
ráno do 8 . hodiny večer .

Co vaše mládí? 
Mládí? – patrně trochu neběžné . Ty nejpěknější 

chvíle v kruhu rodinném . Tatínek nás uměl zavést 
na pěkné místo, pěkně o něm povídat… Jinak jsem 
byl spíše introvert . Měl jsem sklon k trempování, ale 
nakonec jsem nebyl v žádné trempské partě, poně-
vadž jsem se cítil jako brzda těch ostatních . Teď se 
mi vynořila jedna vzpomínka . 

Bylo to v létě, v červnu 1946 . Jakási švýcarská 
společnost pozvala čtyřicet příslušníků česko-
slovenské mládeže na celé dva měsíce prázdnin 
do Švýcarska, jeden měsíc měli být na pobytu ve 
švýcarské rodině, která se do této akce přihlásila, 
a druhý měsíc mělo všech 40 mládežníků pohro-
madě putovat po švýcarských horách . Nikdy jsem 
se nedozvěděl, jak se tohle mohlo stát . Za Pardu-
bický kraj jsem byl mezi těch čtyřicet účastníků 
vybrán výborem mládeže (tenkrát ještě zdaleka 
ne komunistické) právě já . Ve dvě hodiny odpo-
ledne jsem přišel domů a do půlnoci jsem stří-
davě brečel a střídavě dumal nad tím, jak bych 
to mohl zvládnout . Druhý den jsem účast na této 
akci odmítl . Asi deset dní nato mi znova volají  
z té mládežnické organizace: „Když jsi nám odmítl 
to Švýcarsko, posíláme ti jako pohár útěchy účast-
nickou kartu na letní tábor YMCA, který je začát-
kem prázdnin v Brandýse nad Orlicí, a to už nám 
odřeknout nesmíš .“ Když nesmím, tak nesmím .  
A nelitoval jsem . Náplň „tábora“ byla pro mě úžas-
ná a navíc – při zahájení se na chvíli mezi námi ob-
jevil tehdejší československý ministr zahraničí Jan 
Masaryk, který si tu na chvíli přerušil svou cestu na 

Slovensko a který si připomněl mezi námi svou 
účast na zakládání pobočky YMCY v Praze ještě 
před 1 . světovou válkou . 

Pak už přicházejí Janské Lázně, Krkonoše, 
Mrakodrap… Se vším tím je spojený polioturiz-
mus . Jarda Pražák – vlastně zakladatel putování 
po horách krkonošských, dokonce v noci . Jir-
ka Mech – sejít se jen jednou za rok, byť na šest 
týdnů v Jánkách, je přece málo . Musíme se sejít 
i mezi tím . Vznikají sjezdy o jarních a podzim-
ních svátcích . Vráťa Zima – a od čeho je tu léto?  
A tak vznikají letní tábory .
Vzpomeňte ještě na svá studia, seznámení 
se s manželkou, práci, rodinu…

Po gymplu jsem se dostal na práva, bylo to 
naposled, kdy se člověk dostal na „vejšku“ na 
základě maturity, bez všelijakých přijímacích 
zkoušek . Nu ale potom už následovaly prověrky, 
neměl jsem třídní původ . Opět nevysvětlitelná 
záhada . Dostal jsem se před prověřovací komisi 
až někdy večer, komise po deseti hodinách pro-
věřování byla už úplně vyřízena, a tak mi předse-
da komise povídá: „Co bychom si ještě povídali . 
Původ nemáš, máma kulačka, táta buržouz, byls 
určen k vyřazení . Ale místní stranická organizace 
(ve straně jsem nikdy nebyl) poslala na tebe vy-
nikající posudek . A ten my nemůžeme přehléd-
nout .“ A tak jsem vystudoval právničinu, ale dělal 
jsem jí sotva na 25 %, jinak jsem byl, jak to říct, 
vlastně písařem . 

Manželka na tom se svým původem nebyla 
rovněž nejlíp, její otec byl živnostníkem . Vzhle-
dem k jejímu postižení jí nechali vystudovat 
zdravotní školu, postupně byla zaměstnána  
v nemocnici v Hořicích v podkrkonoší, v Janských 
Lázních, v Praze končila v Nemocnici na Františku . 
Seznámili jsme se při našich léčebných pobytech 
v Janských Lázních . Máme jednoho syna . Vystu-
doval Přírodovědeckou fakultu, nyní už přes de-
set let pracuje ve Výzkumném ústavu sladařském  
a pivovarnickém v Praze .
Jaké máte nyní zájmy a záliby, jak s manželkou 
trávíte čas?

Dnes nám nejvíce času zabírá boj s naším 
chátrajícím organizmem . Takže setkání s vodopá-
dy Iguazú se nám už stává nesplnitelným snem . 
Bude ještě možné naslouchat hudbě rozvlněných 
krkonošských strání? Na světě jsou spousty hor, 
ale Krkonoše jsou jen jedny .

Za rozhovor poděkovala M. Mruzková

Suchá masáž v pravěku. Obrázek jsem dostal 11. 1. 
1947 při ukončení společného pobytu v Jánkách od 
Ály Wokouna .
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Tato rubrika je opět rozsáhlá. Hodnotíte aktivity asociace, seznamujete nás s vašimi cesto-
vatelskými zážitky a zkušenostmi. Zajímalo by nás, jestli jste se na základě seznamu uveřej-
něném v minulém čísle sešli s poslanci ve vašem bydlišti. A když ano, jaké máte zkušenosti. 
Jaký zájem měli o řešení našich problémů. Určitě se našli mezi nimi lidé, kteří nám chtějí 
pomoct, proto by bylo dobré dát o tom vědět. Napište nám. 

Pozdrav z Horšovského Týnu
Jsem také jednou z „majitelek“ následků po 

dětské obrně a dostávám Zpravodaj, za který 
moc děkuji . Rozhodla jsem se vám napsat, když 
jsem si přečetla v posledním čísle informace o 
půjčovnách kompenzačních pomůcek . U nás 
v Domažlicích už několik let perfektně funguje 
půjčovna v Domě s pečovatelskou službou na 
adrese: Prokopa Velikého 689, 344 01 Domaž-
lice, tel .: 721 891 928 . O pomůcky a jejich výdej  
i vrácení se svědomitě stará pan Babický .

Ani plavání Pražákům a Ostravákům nemusí-
me závidět . V Domažlicích máme plavecký bazén, 
kam je vstup po předložení průkazu ZTP a ZTP/P 
zcela zdarma . Pro snadný přístup tělesně postiže-
ných občanů je k dispozici schodišťová plošina  
a k přístupu do vody lze použít zabudovaný sedač-
kový zvedák . Sama bazén pravidelně nevyužívám 
ke své rehabilitaci (minimálně jedenkrát týdně)  

a ač zatím jedno ani druhé nepotřebuji, setkávám 
se s velice pozitivním přístupem všech zaměstnan-
ců bazénu k tělesně postiženým občanům .

Rekondic pro obrnáře se nezúčastňuji, pro-
tože jsou pro mě příliš daleko . Ale v Domažlicích 
máme Centrum služeb pro zdravotně postižené, 
které pořádá několik rekondic do roka pro pohy-
bově postižené a tak není problém zúčastnit se re-
kondice v blízkosti bydliště, případně je-li dále, je 
většinou organizována i doprava na místo a zpět . 
Co se Zpravodaje týče, jsem opravdu moc ráda, že 
něco takového vychází pro nás, obrnáře . Čtu ho 
od první do poslední stránky . Jen mě mrzí, že jej 
dostávám asi se zpožděním, když některé avizo-
vané akce už proběhly nebo uplynula doba, kdy 
bylo možné se na ně přihlásit . Přesto za Zpravodaj 
velice děkuji a moc všechny zdravím .

Marie Šímová 

Zápisky z rekondice
Janské Lázně, Sola Fide 8.–21. května 2011

8. 5. – neděle, den první: Do Janských Lázní 
přijíždíme krátce po poledni . Jeli jsme oklikou, 
silnice z Černého dolu je uzavřena, opravuje se . 
Janskými profukuje chladný květnový vítr . Ve-
doucí rekondice AP pan Emil Chadima s vedou-
cím penzionu panem Milanem Cejnarem nás 
v Sola Fide hned ubytovávají, přestože nástup 
máme až odpoledne . Pokoj je bezbariérový, 

jen postel je na moje přesedání příliš nízká . Než 
pan Cejnar zařídí vypodložení, jedeme na oběd 
do Arniky . Po návratu do „basic camp“, našeho 
„základního tábora“ v Sola Fide, je postel už vy-
podložena . Servis tu funguje příkladně .

9. 5. – pondělí, den druhý: Příkladně jsou 
zajištěny i masáže, cvičení a plavání – při včerej-
ší večeři jsme dostali rozpis procedur a dnes už 
pilně cvičíme a plaveme . Bohužel nejsme v pl-
ném počtu – někdo onemocněl, jiný rekondici 
odřekl snad proto, že tentokrát není dotována . 
Kvalitní masáže provádějí stejně jako loni paní 
Jitka Miškovská a pan Pavel Šedivý z Obchodní 
akademie, terapeutky se střídají .   

10. 5. – úterý, den třetí: V Sola Fide si bytost-
ně uvědomujeme, jaká úleva a slast je nemuset 
namáhat své opotřebované obranářské ruce, 
nestarat se o domácnost, dostat hotové výborné 
jídlo a pití na stůl . Už jsme se zabydleli a máme 
dost času projíždět se Janskými, zavzpomínat si, 
zajet do některé kavárny na šálek horké kávy . Za-
tím je spíše chladno, avšak neprší .

Personál Sola Fide se o účastníky rekondice vzor-
ně stará, hlavně jídla „jako od maminky“ chutnají 
vždy a všem. Vedoucího penzionu, ing. Cejnara je 
možno vidět jak v kanceláři, tak i v kuchyni. 



11., 12. 5. – středa, čtvrtek, den čtvrtý, pátý:  
Po ranních procedurách obvykle odpočíváme v zá- 
větří u boční zdi Sola Fide, kde se nejvíce opírá 
slunce . Další slunečné zákoutí je na vrcholu kopce 
kousek od secesní vily Duncan, což je místo naše-
ho nejčastějšího odpoledního zastavení . 

13. 5. – pátek, den šestý: Je polojasno, me-
teorologický sloup na kolonádě ukazuje 13,4 °C . 
Před zítřejším odjezdem účastníků prvního 
týdenního turnusu AP máme v Sola Fide slav-
nostní večeři . Velkou porci bramborového sa-
látu, grilovaný karbanátek a tučnou grilovanou 
klobásu . Na závěr se podává bílé i červené víno .

14. 5. – sobota, den sedmý: K snídani jsou 
míchaná vajíčka na cibulce, máslo, paštika, 
džem, banán, chléb, rohlíky . Myslím na hladově-
jící na africkém i asijském kontinentu, na hlado-
mory v Somálsku, v Severní Koreji . Jsme vlastně 
překrmená euroamerická civilizace . Cvičením  
a plaváním snad nadbytečné kalorie spálíme . 

15. 5. – neděle, den osmý:  Po obědě odjíždí 
výbor AP, který měl v Sola Fide výjezdní zasedá-
ní . V neděli nejsou procedury, věnujeme ji plně 
výletům do přírody . Na mezích se modrají celé 
koberce rozrazilu rezekvítku, září tu žluté prys-
kyřníky a jestřábníky . Horská louka u Klausova 
údolí je plná kopretin, pomněnek a silenek na-
chových . Podél Lesní cesty směrem k Duncanu 
kvetou tmavomodré paličky zběhovce plazivé-
ho, fialové violky, bílé kvítky šťavelu a žlutý orsej . 
Kolem Klausova potoka a cestou ke Starostovu 
prameni rozkvétá v červnu chráněný mléčivec 
alpský, teď jsou však jeho modrofialové kvítky 
ještě uzavřeny . Je tu hotový ráj pro botanika .

16. 5. – pondělí, den devátý: Vane studený 
vítr, ale zpod mraků chvílemi vysvitne slunce . Ve 
vzduchu je cítit ozon . Po masáži se cítíme skvěle . 
Je příjemné v kolonádě nebo v kavárně Biograf 
setkat se s dávnými známými . V kolonádě vystu-
puje vždy dvakrát týdně večer Polio Music .

17. 5. – úterý, den desátý: Až dnes vrcholky 
okolních kopců pokryly mraky . Kvůli chladnému 

počasí nám v Sola Fide topí . Od včerejška se kona-
jí ranní biblické čtvrthodinky pana Cejnara . Včera 
jsem čtvrthodinku kvůli cvičení nestihla, škoda .  

18. 5. – středa, den jedenáctý: Oteplilo se, 
slunce na sytě modré obloze hřeje docela letně . 
Dopoledne se před Sola Fide zmlazují dva staré 
smrky – jeden máme přímo před oknem . Horo-
lezec sedí na dřevěném sedátku zavěšen vysoko 
na laně a odřezává uschlé větve, které s hlasitým 
žuchnutím dopadají na zem . Jedeme ke Klauso-
vu údolí, obdivujeme dobře udržované penzio-
ny, zahrádky s rozkvetlými skalničkami a horskou 
květenu . Když se vracíme, odřezané větve před 
Sola Fide jsou už odklizeny a oba smrky zkrásně-
ly . Náš pokoj se sluncem celý rozsvítil . 

19. 5. – čtvrtek, den dvanáctý: Poslední 
masáž . Je zase slunečný den . Konečně mohu 
odložit svůj prošívaný kabátek, tak horce při-
paluje krkonošské slunce . Vyhříváme se na la-
vičce před Obchodní akademií . „Naši“ se trousí  
z aquacentra v lázních, kde nám vedoucí rekon-
dice vyjednal navíc plavání . 

20. 5. – pátek, den třináctý, předposlední: 
Slunce od rána opět pálí . Před Obchodní aka-
demií hlučící sekačka nemilosrdně kosí meze  
s rozrazily . Před lety mi vypravoval pamětník, te-
rapeut blahé paměti, neodsunutý Němec s krás-
ným českým jménem Jakoubek, jak se do roku 
1945 na okolních kopcích černala a bělala stáda 
kraviček, ty spásly každé stéblo trávy . Odpoled-
ne je ve znamení balení, po večeři se s účastníky 
loučí vedoucí rekondice pan Emil Chadima, ve-
doucí AP pan Jindřich Beneš a vedoucí Sola Fide 
pan Milan Cejnar .

21. 5. – sobota, den odjezdu: Rekondice 
proběhla skvěle, nikdo neonemocněl, nerozbil 
vozík ani nezlámal hole . Zotavení, opálení, s no-
vou chutí do života a do boje s postpoliosyndro-
mem se ráno rozjíždíme s přáním, abychom se 
na rekondici AP v Sola Fide příště opět setkali .

Eva A. Schmidtová

Naše rehabilitační jaro 
Tolik jsme se radovali, že pán hor Krakonoš nás 

přivítal modrou oblohou a paletou zeleně, která 
nám připadala až neskutečná! Vždyť ještě pár dní 
před nástupem na jarní janskolázeňskou rekondi-
ci běžely v televizi zprávy o zcela nejarním sněho-
vém přídělu v blízkém Trutnově . Takže vybaveni  

i na sněhovou břečku jsme se jako každoročně 
natěšeně z celé republiky sjížděli do Janských 
Lázní k rekondičnímu pobytu, i když letos už na 
počtu účastníků bylo znát, že někteří si ho pro vyš-
ší náklady museli odpustit . Tvrzením, že „Janky“ 
jsou naše srdeční záležitost, nosím zřejmě dříví do 
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lesa . Máme to tu všichni rádi . Ale i když jsou Jan-
ské Lázně po stránce zdravotnické péče pro mě 
„jednička“, přesto nevidím jen to . Postrádám totiž  
i něco navíc, co k lázním vždy patří a co je na jiných 
lázeňských místech republiky zcela samozřejmé . 
Člověk, pacient, příležitostný host lituje zejména 
toho, že kupříkladu oproti Lázním Klimkovice či 
Velké Losiny toho v Janských Lázních pro kultur-
ní vyžití (navíc před sezonou) bohužel moc není . 
De facto - a za tuto službu zúčastněným hudeb-
níkům, našim kamarádům, veliký dík – je k dispo-
zici jen občasné příjemné taneční a poslechové 
povyražení Pacienti zpívají a hrají pacientům,  
a v některé dny pak místní biograf, a to je pro vypl-
nění volného času v lázních zoufale málo . 

Mínusem pak je i taková maličkost, jako potře-
ba laviček na trasách místních procházek . Vždyť  
k léčbě porouchaného pohybového ústrojí be-
zesporu patří i odpočinek chůzí unavených údů 

v krásné krajině a dobrých klimatických pod-
mínkách uprostřed přívětivé krkonošské příro-
dy . Pravda, u zrekonstruované Kolonády je lavi-
ček až moc, ale až na výjimky jsou na prudkém 
slunci, a tělesné „grilování“ ve slunných dnech si 
většina z nás ráda odpustí . Přitom přidat lavičky 
na místech, kde stojí zato aspoň krátce posedět 
a jen tak vnímat krásu kolem, by šlo za pakatel  
z poněkud vyvýšených klád poražených stro-
mů . . . jen kdyby někoho odpovědného vůbec 
napadlo, že i možnost posadit se může přispět 
k vyšší návštěvnosti vyhlášeného lázeňského 
místa . Proto se jménem účastníků rehabilitace 
velmi přimlouvám za zlepšení stavu v tomto 
směru . Věřím totiž, že pokud nám to zdravotní 
stav a finanční podmínky dovolí, rádi se sem 
napřesrok vrátíme . A moc rádi se budeme divit, 
jak se to tu vylepšuje!

mia

Příjemná vzpomínka na červnovou rekondici v Sezimově Ústí
Už první vstup do jídelny - přivítání sklenkou 

šampaňského, bohatě vybavený švédský stůl 
(tam bylo dobrot!) a pak celý týden, který jsme vy-
plnili jak společně, tak každý podle svého . Napřed 
tedy společné akce - masáže, příjemná vířívá lázeň 
a bazén v přízemí hotelu, přístupný po celý den  
a – hrdě stvrzuji – pilně našinci navštěvovaný . Ani 
z cvičení ve vodě se nikdo „neulejval“ . Na cvičení  
v tělocvičně s místní cvičitelkou v půl sedmé ráno 
chodili jen ti nejstatečnější, zato dopolední cviče-

ní se těšilo obecnému zájmu a vedoucí rekondice 
Luďa Bradová přibrala i funkci zdatné terapeutky .

Po večerech se zájemci mohli poučit na zdra-
votnických přednáškách – např . o přírodní kos-
metice . Dvakrát byl také taneční večer, dokonce  
s živou hudbou a odvážlivci si mohli vzít sólo a za-
pět či zarecitovat (tedy na tu recitaci si troufl jen 
předškoláček z bratrského Slovenska a chudinka 
nevědomý vyjádřil své těšení na školu) . My ostatní 
jsme podle možností tančili ve dvojicích či kolektiv-
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Pacientská hudební skupina Polio Music Karla Novotného je neodmyslitelně spjata se společenským 
životem v Janských Lázních. Její vystoupení spolehlivě zaplňuje jinak poloprázdnou kolonádu. Při zná-
mých melodiích si vždy rádi zazpíváme i zatančíme. Nejinak tomu bylo během letošní květnové rekon-
dice. Tady se ke kapele připojil – hraním i zpěvem – trumpetista  Václav Zámečník, který taky úspěšně 
vystoupil během tradičního „Caruzo show“.



ně a taneční kreace neměly chybu . Pro mne osob-
ně však byl největším zážitkem sobotní závod  
v bowlingu . Tedy závod – mimo pár skoroprofe-
sionálů (jako Bohoušek Navrátil) hrál nakonec 
každý s každým a proti každému . Herní styl byl 
vesměs originální a nasazení obrovské . (Ve vší 
skromnosti musím podotknout,  že i mé výko-
ny budily pozornost, ba přímo obdiv či spíše 
údiv .) Mám-li ale být objektivní, tedy nejvíc 
zabodovala naše paní tajemnice, která dosáhla 
vysokého skóre a zase dokázala svůj všestranný 
sportovní talent .

Ve volných chvílích většina rekondičníků ob-
jevovala okolí Sezimova Ústí . Navštívili jsme pa-
mátník a muzeum prezidenta E . Beneše a jeho 
choti Hany Benešové, prohlédli Tábor s požitky 
duchovními, případně kulinářskými a pak už 
to šlo většinou individuálně . Co se naší rodiny 
týče, při výletech jsme utrpěli několik nezdarů –  

např . hrad Choustník, ač zřícenina, nám odolal, 
jsa na pevnou závoru uzavřen (ale co, husité se 
do něj rovněž nedostali) a na slavný Kozí Hrádek 
nás objížďka také nepustila . Zato jsme navštívili 
poutní místo Klokoty (to je jen kousek od hote-
lu), Jindřichův Hradec (krásný renesanční zámek 
a jeho prohlídkový okruh A zvládne i méně zdat-
ný návštěvník), vorařské muzeum v Purkarci (ma-
ličké, ale zajímavé), podívali se na hráz rybníka 
Rožmberk, projeli památná místa našich předků 
a nakonec zatoužili si projít krásné českobudějo-
vické náměstí . Což se povedlo, ovšem silný déšť 
způsobil, že jsme navštívili jednu neplánovanou 
zajímavost – Masné krámy . No, co vám mám říci 
– takové buřtíky na černém pivě – to se musí ne-
jen vidět .

Ostatní turisté z naší rekondice byli také 
zvídaví . Zvláště Eva a Vláďa Přibylovi se vrátili 
z jednoho výletu přímo nadšeni . Sice pořádně 
zmokli, ale za osobní setkání s urozeným pa-
nem Petrem Vokem z Rožmberka a jeho do-
provodem při slavnostním vstupu do Českého 
Krumlova to – uznejte – stálo .

Zkrátka jsme si přišli všichni na své . Líbilo se 
nám v Sezimově Ústí, líbila se nám organizace celé 
rekondice a tak třeba napřesrok zase v „Sezimáku“ .

Líba Zušťáková

Druhý rekondiční pobyt v Janských Lázních 
Ve dnech 3 . až 19 . září 2011 proběhla tý-

denní rekondice členů AP v Janských Lázních 
v pensionu Sola Fide . Rekondičního pobytu se 
zúčastnilo 16 členů a jeden doprovod . Letošní 
rekondice byla bez dotace MZ, tudíž pro všech-
ny členy AP o něco dražší . Přes tuto skutečnost 
projevili účastníci zájem o pobyt i v příštím roce .

Služby pensionu Sola Fide byly tradičně vel-
mi dobré – strava výborná, ochota od personálu 
pomoci účastníkům se zavazadly a speciálními 
požadavky na úpravu pokojů . Přímo v budově 
byly prováděny masáže a ranní skupinová cvičení 
pracovníky soukromé rehabilitace . S odbornou 
rehabilitační prací byla velká spokojenost .

Mínusem pobytu bylo uzavření provozu ba-
zénu v Obchodní akademii z ekonomických dů-
vodů . Na poslední chvíli se podařilo zajistit nový 
bazén ve Státních lázních ale pouze dvakrát . 
Vím, že pro „vodumilující“ obrnáře to bylo málo, 
ale bohužel v tuto chvíli to bylo maximum, co se 
dalo zařídit . Někteří zdatní jednotlivci ještě vyu-

žili bazénu hotelu Omnia, který ale není vhodný 
pro těžce postižené osoby . Budeme doufat, že 
situace se v příštím roce zlepší a budeme znovu 
moci využívat bazénu Obchodní akademie . 

Počasí nám moc nepřálo, ale i tak věřím, že si 
účastníci rekondice odpočinuli a nabrali sílu do 
dalších všedních dnů .

MUDr. Hana Opravilová,  
vedoucí rekondičního pobytu 
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Velorex – miláček invalidních motoristů
Asi je normální, že s přibývajícím věkem se ve 

vzpomínkách stále častěji vracíme do dob svého 
mládí . Hezké zážitky tam mívají své stálé místo  
a ty méně hezké většinou časem vyblednou . 

Já se také stále častěji nostalgicky vracím  
k svým motoristickým začátkům, kdy po motor-
ce i skútru značky Manet jsem se dočkal svého 
prvního  „auta“ – tříkolového hadráku . Pro mno-
hé invalidní jedince i manželské páry byl Velorex 
vítaným pomocníkem při dopravě do zaměstná-
ní i pro rekreaci . Měl téměř všechny atributy nej-
levnějších automobilů té doby, kdy ještě nebyly 
požadovány různé bezpečnostní prvky, např . 
lomená tyč volantu, bezpečnostní pásy, mo-
derní brzdové systémy atd . Vozítko mělo stěrač, 
později i startér a zpátečku na tři rychlosti, takže  
s ním v závodech „pozpátku“ nemohlo v rychlos-
ti teoreticky konkurovat sebelepší auto . Nepršelo 
do něj ani při největším slejváku a uvezlo spous-
tu zavazadel v měkkém vypolštářovaném pro-
storu za sedadly i různých schovaných kapsách . 
Často jsme tam vozili vleže, s polštářkem pod 
hlavou i naše malé dítě a v nouzi, když jsme po-
třebovali uvézt tři dospěláky, se tam občas svez-
la i moje – vzrůstem menší – manželka . Každého  
z nás by urazilo, kdyby někdo zpochybnil přiná-
ležitost  tohoto vozítka do kategorie automobilů .

V šedesátých letech minulého století i později 
existoval v Praze Klub invalidních motoristů (KIM), 
jako součást organizace Svazarm . Tam se scházeli 
zpočátku majitelé Velorexů, později k nim přiby-
li šťastlivci – majitelé Trabantů, kteří se tak stali 
šlechtou v tomto klubu, o ojedinělých majitelích 
Wartburgů ani nemluvě . Jádrem KIMu však vždy 
byli majitelé „létajících montgomeráků“ – jak se 
našemu tříkoláku rovněž říkalo . Na schůzkách se 

vyměňovaly zkušenosti, prodávaly náhradní díly  
a plánovaly společné výlety .

Já jsem měl už v té době velké cestovatel-
ské ambice a tak jsem již v roce 1968, těsně 
před vstupem vojsk Varšavského paktu do naší 
republiky, projel s manželkou celou tehdejší 
Jugoslávii od slovinského Koperu na italských 
hranicích, podél celého pobřeží tzv . dalmat-
skou magistrálou do nejjižnějšího černohorské-
ho města Ulcinj u albánské hranice . Velorex měl 
stahovací střechu a tak jsme se stali předmětem 
nejenom údivu, ale i závisti ostatních motoristů, 
kteří se v letním horku „vařili“ ve svých uzavře-
ných vozech, které v té době ještě – až na velmi 
malé výjimky – neměly klimatizaci . Projezdili 
jsme také značnou část Bulharska a dostali se 
až k Ohridskému jezeru, které Černá Hora sdílí 
společně s Albánií a které se již nachází blízko 
řeckých hranic . Ohridské jezero, nacházející se 
v nadmořské výšce přibližně odpovídající Jan-
ským Lázním, je svojí hloubkou nejhlubším je-
zerem Balkánu, s křišťálově čistou průzračnou 
vodou a nádhernými písčitými plážemi .

O rok později, kdy husákovská normalizace 
byla teprve v počátcích a hranice na Západ byly 
ještě otevřeny, jsme Velorexem projezdili Němec-
ko, část Francie, Holandsko, Belgii a Lucembursko .  

V té době – rok po okupaci – mělo Česko-
slovensko na Západě vysoký kurz, lidé nám 
tam hrozně fandili, všude nám vycházeli vstříc, 
ve všem pomáhali . Velorex s naší vlajkou tam 
vzbuzoval značnou pozornost . Předjíždějící 
auta nás zvukovými fanfárami (byly tehdy na 
Západě velice v módě) zdravila, a když jsme 
někde zastavili, tak se k nám hrnuli zvědav-
ci . Jednou v Holandsku nás za hustého deště 



předjel odkrytý kabriolet Porsche a v něm dva 
policisté v kožených kombinézách, s motocyk-
lovými přilbami na hlavě a dávali nám znamení 
k zastavení . Po kontrole dokladů nám sdělili, 
že nemůžeme pokračovat v jízdě, jelikož naše 
„auto“ nemá v Holandsku potřebnou homolo- 
gaci – neodpovídá požadavkům pro silniční 
provoz, což nás velice vyděsilo . Když si naši 
hrůzu policisté do sytosti vychutnali, tak se 
rozesmáli a sdělili nám, že důvodem pro naše 
zastavení byla jejich touha se s takovou kuriozi-
tou (tedy Velorexem) vyfotit . Když jsme šťastně 
souhlasili, tak po vyfocení nám ještě poradili 
s cestou, popřáli vše nejlepší a odfrčeli . Jízdu 
jsme potom ukončili v amsterdamském kempu 
u fotbalového stadionu Ajaxu, kde jsme si po-
stavili stan . Večer nás navštívil jeden Američan 
a dal nám pro nás těžce pochopitelnou nabíd-
ku: chtěl totiž okamžitě odkoupit naši tříkolku, 
za kterou nám nabídl čtyři a půl tisíce západo-
německých marek s tím, že přesně tolik stojí 
nejlevnější nový Volkswagen brouk, se kterým 
můžeme pokračovat v cestě . Snad by se našlo 
dost dobrodružných povah, které by na tuto 
nabídku přistoupily . Ale my, mladí a nezkušení, 
v západní cizině neotrkaní lidé, zvyklí u nás na 
socialistickou realitu, na to, že jsme na hranicích 
pokaždé vyplňovali celní a devizové prohlášení,  
v kterém musely být uvedeny i takové maličkos-
ti jako snubní prstýnky, značka náramkových 
hodinek, kožené rukavice atd . jsme při myšlen-
ce, co by nás čekalo na zpáteční cestě při hra-

niční kontrole, málem omdleli . Američanovi se 
zdálo vše jednoduše proveditelné a bezproblé-
mové . Poradil nám, abychom zašli na nejbližší 
vrakoviště a tam za pár babek získali potvrzení 
o tom, že naše tříkolka byla po nehodě sešroto-
vána a to jsme měli ukázat celníkům . Naše ná-
tura, i když v podstatě trochu dobrodružná, se 
však s takovými zcela jistými celními problémy, 
které by na Západě žádný člověk nepochopil, 
nedokázala srovnat . Cizinec nechápavě kroutil 
hlavou a dal nám čas na rozmyšlenou do rána, 
kdy z kempu rovněž odjížděl . Na náš dotaz, co 
se stane s naším miláčkem v Americe, sdělil, že 
by si ho vystavil na otočném pódiu v zahradě 
a při garden party by se hosté divili, jakéže to 
auta vyrábějí v socialistickém Československu . 
Výsledek byl ten, že po probdělé noci jsme ráno 
zopakovali naše NE a pokračovali v dovolené .

Další léto již byla naše republika „znormalizo-
vaná“ natolik, že hranice na Západ byly pro oby-
čejného občana opět zavřené a tak jsme začali 
„veloušem“ jezdit k maďarskému Balatonu . Po na-
rození dítěte jsme ho ještě asi tři roky vozili vzadu 
na měkkém vyvatovaném zavazadlovém prosto-
ru a kočárek jsme vezli nad zadním kolem . Nemě-
li jsme kvůli tomu nikdy konflikt s policisty – asi 
to nebylo v rozporu s tehdejšími předpisy . Po té 
době jsem našeho hadráka s lítosti prodal, musel 
ustoupit skutečnému rodinnému vozu . Dnes do-
sti lituji, že se mi ho nepodařilo někde ve venkov-
ské stodole zachovat do dnešních dnů .

Gabriel Bielický

Gibraltar – skála strážící Středozemí
Na podzim roku 2010 jsem se s písničkou na 

rtech Pluji lodí do Triany a Málagy z hry Lišák 
Pedro rozloučil s krásnou historickou španělskou 
Málagou . Pěknou pobřežní silnicí lemovanou 
plážemi Costa del Sol jsem pokračoval autem 
k dalšímu cíli své cesty, k místu, kde se Stře-
dozemní moře setkává a prolíná s Atlantikem  
u španělského města Tarifa, k místům, kde se 
však současně setkává Evropa s Afrikou a kultura 
severoafrických Maurů s kulturou románskou . 
Ale ještě před tímto městem jsem již zdálky viděl 
u pobřeží podivnou vysokou skálu, neklamné to 
znamení, že se blížím k zvláštnímu městu vybí-
hajícímu do moře, zvanému Gibraltar .

Stejně tak, jako Kanárské ostrovy jsou součástí 
Španělska, je i nejjižněji položené malinké území 

Evropy – Gibraltar - zámořským územím Spojené-
ho království Velké Británie a Severního Irska .

Že je Gibraltar kouskem Velké Británie, jsem 
poznal hned poté, co jsem své auto zastavil 
na španělsko – gibraltarské hranici u pasové 
a celní kontroly . Na gibraltarské straně hrani-
ce se totiž kontroly aut zúčastňovala i místní 
gibraltarská policie, která měla na hlavách ty-
pické přilby anglických bobbiků, které jsou již 
dlouhou dobu ozdobou britského policejního 
sboru . Názvy ulic jsou tady anglické, většina 
nápisů na obchodech a bankách také . Nejdou 
přehlédnout klasické anglické telefonní budky, 
červené poštovní schránky nebo patrový auto-
bus . V mnohých směnárnách si turisté vyměňo-
vali různé měny za měnu místní – gibraltarskou 
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libru . Ta se používá zejména v četných obcho-
dech, kavárnách a buticích v centru a na hlavní 
ulici staré části města  Main Street, lákající turis-
ty svými levnými cenami, které jsou bez DPH, 
takže tam nakupují i mnozí Španělé z blízkého 
okolí . Z Velké Británie se sem pořádají levné 
jednodenní charterové lety za turistikou, ale  
i za tímto účelem . Zdejší letiště je typické tím, že 
křižuje hlavní příjezdovou silnici do města a tak 
se během dne nezřídka stává, že auta stojí před 
spuštěnou závorou a čekají na přistání nebo 
odlet letadla, jejichž přistávací dráha končí rov-
nou u moře . Tato velice netypická křižovatka je 
doplněna typickými, obyčejnými semafory .

Samotný Gibraltar je malinké území o roz-
loze 6,5 km2, rozkládající se kolem vápencové 
skály, zvedající se do výšky 426 m nad mořem . 
Skála je tedy dominantou Gibraltaru vypínající 
se nad gibraltarským průlivem, oddělujícím ev-
ropský kontinent od afrického Maroka . Je celá 
obrostlá středomořskou vegetací, eukalypty  
a olivami . Byl obydlen již v době kamenné, což 
potvrzuje nález lebky člověka neandrtálského, 
kterou je možno vidět v krápníkové jeskyni 
sv . Michala, nacházející se v gibraltarské skále . 
Jeskyně má výbornou akustiku a proto se v ní 
často pořádají koncerty . Je zřejmé, že „skála“ již 
od středověku hrála významnou vojenskou roli 
– byla strategicky důležitým bodem pro kont-
rolu průlivu . To byl také jeden z důvodů, proč se 
o Gibraltar vedly v průběhu dějin urputné boje 
o jeho získání . Již v 8 . století jej obsadili afričtí 
Arabové a maročtí Berbeři vedeni Tárikem ibn 
Zijádem, nazvali ho Táriková skála (Džabal Tá-
rik), z čehož vznikl název Gibraltar . Odsud svůj 
vliv postupně rozšiřovali do celého Španělska . 
Jižní Španělsko obsadili dokonce na několik 
staletí . Když se kolo dějin světa opět otočilo, na 

konci 15 . století se podařilo Španělům vytlačit 
Maury z celého Španělska i Gibraltaru . V roce 
1704 byl Gibraltar dobyt Brity a od té doby pa-
tří k Británii . Během druhé světové války odtud 
Britové ovládali vstup do Středozemního moře, 
vytvořili tam pevnost, vojenskou i leteckou zá-
kladnu . Španělé se během desetiletí několikrát 
pokoušeli o navrácení Gibraltaru alespoň po-
mocí lidového referenda, ale dospělá část jeho 
30 tisíc národnostně smíšených obyvatel vždy 
hlasovala pro setrvání v Britském království . Zá-
stupcem královny je zde místodržící – guvernér, 
jehož sídlo je symbolicky chráněno královskou 
gardou, takže i zde je pro turisty zajímavým zá-
žitkem výměna stráží .

Žádný z turistů se neopomene zastavit a vyfotit 
na nejjižnějším místě Evropy (Europa Point), v blíz-
kosti majáku symbolizujícího tuto skutečnost .

Hlavním cílem každého turisty, který navštíví 
Gibraltar je slavná „skála“ . Je možné se na ní do-
stat pěšmo, autem, nebo lanovkou, téměř na vr-
cholek . Úplně nahoře jsou zbytky staré pevnosti 
a jsou tam také stará rezavějící děla z počátku mi-
nulého století, z doby, kdy kontrolovala celý průliv 
mezi Evropou a Afrikou . Ze skály je nádherný vý-
hled na průliv, i na kopečky protilehlého afrického 
břehu . Na skále jako na jediném místě evropské-
ho kontinentu žijí opice druhu Magota bezocasé-
ho (Macaca sylvanus) v počtu asi 250 kusů . Je jis-
té, že se tento druh makaka na skálu dostal kdysi  
v minulosti ze severní Afriky, nyní jsou tyto opi-
ce velice žádanou turistickou atrakcí . Město dbá  
o to, aby jejich počet zůstal přibližně stejný, anti-
koncepcí reguluje jejich porodnost, zabezpečuje 
jim dostatek jídla, každý makak má svoje jméno . 
Existuje totiž živená pověra, dle které budou Bri-
tové vlastnit Gibraltar tak dlouho, dokud na skále 
budou žít opice . Ochočené opice jsou pěknou 



podívanou pro turisty, kteří si však musí před nimi 
pečlivě hlídat svoje pamlsky . Makakové jsou hraví 
a rádi pózováním spolupracují při focení, které se 
málokdy obejde bez nějaké sladké odměny . Ale 
také se nezřídka stane, že neopatrnému turistovi 
„čmajznou“ nějakou věc, někdy i foťák .

Návštěvou Gibraltaru jsem si splnil svůj dáv-
ný sen invalidního motoristy, řídit auto na nej-
jižnější místo Evropy a podívat se z něho přes 
průliv na africký kontinent, vzdálený pouhých 
14 km . Do blízkého marockého Tangeru jsem 

se trajektem již neodvážil kvůli svým dřívějším 
zkušenostem s nesmírným dopravním chao-
sem v afrických městech .

Zážitky z návštěvy tohoto britského území 
na nejjižnějším cípu Španělska byly pro mě vy-
vrcholením mého téměř měsíčního cestování za 
krásami Francie a Andalusie, při kterém jsem ujel 
téměř 9 tisíc km . Zejména jižní Španělsko předči-
lo všechna má očekávání . Gibraltar však byl bon-
bonkem na tomto cestovatelském dortíku .

Gabriel Bielický 

Léto na Makarské riviéře
V polovině června jsem se dostal do leto-

viska Gradac . Ubytování bylo v hotelu Sunce . 
Hotel se nachází v blízkosti pěší zóny a moře . 
Před jedním z ubytovacích domů je bazén, ve 
kterém si nejvíc sice vyhrají děti, ale pokud jsou 
v moři velké vlny, nebo se někdo chce jen osvě-
žit, přicházejí sem i dospělí . 

Zúčastnil jsem se m . j . výletu na Imotská je-
zera . Tento odpolední výlet do Dalmatinského 
záhoří předvedl krásu přírodních fenoménů 

Červeného a Modrého jezera . Samotná jezera 
mají barvu dle svých názvů . Jízda imotskými 
poli pokrytými vinnou révou, pohled na sta-
robylé mlýny na řece Vrljice ve mně zanechaly 
krásné vzpomínky na tento kraj . Imočané jsou 
pohostinní lidé, proto jsme mohli navštívit jed-
no staré stavení s vinným sklepem . Majitel při-
pravil pohoštění složené z domácích specialit  
a proběhla i degustace vín . Po ní se nám ani ne-
chtělo zpátky do mikrobusů…

…a Makarská riviéra podruhé
Hned po prázdninách jsem se znovu dostal 

k moři, tentokrát přímo do centra chorvatského 
turismu – Makarské . Vrátil jsem se sem po té-
měř 30 letech . V místech, kde byl kemp a kde 
jsem kdysi stanoval, jsou postaveny apartmá-
nové byty a hotely . 

Již tradičně jsem si zaplatil výlet – tentokrát 
lodí na Hvar a Brač . Na lodi jsem se potkal se 
skupinou vozíčkářů z Brna a okolí . Mezi nimi 

byla i paní Věra Tajchmanová s manželem . Jak 
je ten svět malý! Skupina byla ubytována ve ve-
dlejším hotelu . Na lodi nás pohostili pečenými 
rybami se zelím a dobrou náladu podpořila ra-
kije, kterou rozdávali mořští vlci . Kapitán obslu-
hoval hudbu a z amplionů zněly krásné dalmat-
ské písně . Mladí i staří zpívali, někteří tancovali . 
Počasí nám přálo a i proto se výlet vydařil .

Milan Kédl

Krajem Karla Hynka Máchy
V létě vyšla v denním tisku upoutávka na po-

byt v chatkách u Máchova Jezera se zajištěným 
stravováním . Nabídka byla nesmírně příznivá, 
bylo by hřích ji nevyužít .
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Chatová osada se nachází v borovém lese  
a rovněž jezero leží uprostřed lesů, které ukrývají 
mnohé přírodní krásy, přístupné po četných tu-

ristických cestách . Z chatové osady lze podnikat 
výlety např . do Starých Splavů, Doks, České Lípy, 
na Bezděs – raně gotický hrad, Housku – gotický 
hrad, Kokořín, Sloup v Čechách – skalní středo-
věký hrad, Lemberk – státní zámek, Zákupy – 
státní zámek a mnoho dalších .

Pobyt se uskutečnil poslední týden v srpnu . 
Za celý týden jen jednou pršelo, jinak se teploty 
pohybovaly stále kolem 30 stupňů .

K Máchovu Jezeru a do chatové osady jsem 
se dostal po železnici . Kdo by se sem chtěl někdy 
podívat, doporučuji pro větší pohodlí vzít si auto .

Milan Kédl

Démétér – bohyně přírody

Na konci září, kdy v našich zeměpisných 
šířkách začíná vládnout podzim a začínají být 
i kratší dny, začínám mít fobii z nadcházející 
zimy . Ze zimy mám strach z důvodu uklouznutí 
na neupraveném chodníku a případném úrazu .

Chtěl jsem zahnat chmurné myšlenky a ještě 
si zaplavat v moři, proto jsem se rozhodl cesto-
vat s CK na Krétu .

Začátek rekreace byl stanoven na první říjno-

vý den . Odlétávali jsme z ruzyňského letiště ráno 
v 6:15 hod . Právě se začalo rozednívat . Nejdříve 
se na horizontu objevily červánky a během chvil-
ky celé slunce . Pohled ze vznášejícího letadla na 
zdroj tepla a světla byl velmi příjemný . Po dva  
a půl hodinovém letu jsme přistáli na letišti v He-
raklionu . Odtud nás autobus odvezl do městeč-
ka Plakias, které je na jižní straně ostrova . V Pla-
kiasu je pláž chráněná ze tří stran horami, proto 
bylo moře většinou klidné, bez velkých vln .

Z informací o Plakiasu jsem se dočetl, že při 
sčítání obyvatelstva v roce 1961 zde žilo jen 
šest trvale bydlících rybářů . V současnosti zde 
žije přibližně stonásobek víc lidí .

Z jedenáct denního pobytu čtyři dny vypr-
šely a jeden den byla velká oblačnost . Zlobila se 
snad na nás bohyně přírody Démétér? Snad ne . 
Byl to začátek podzimu na Krétě .

Milan Kédl 

Nejmilejší ostrov bohyně Artemis
Na začátku prosince loňského roku jsem se 

zájmem pročítal katalogy CK s nabídkami pro le-
tošní rok a po dlouhém uvažování jsem se rozho-
dl pro řecký ostrov Zakynthos . Zájezd jsem řád-
ně objednal v první dekádě prosince, ale studia 
s nejlepší vyhlídkou na Jonské moře, byla již vy-
prodána . To mi našeptávalo, že ubytování bude 
pěkné, což se potvrdilo při příjezdu na místo .

Uvedený zájezd prodávala CK s kombinova-
nou dopravou . V tomto případě to znamenalo – 
cesta tam autobusem a lodí, cesta zpět letecky .  
V polovině května letošního roku jsme vyrazili . Au-
tobus nás dovezl až do italského přístavu Ankona . 
Zde jsme se nalodili na řecký trajekt Olympijský 

šampion a odpluli do řecké Pargy . Na řecké pev-
nině jsme přestoupili na menší loď, která plula do 
hlavního města ostrova – Zakynthosu . Odtud nás 
autobus odvezl až k rekreačnímu objektu . Cesta 
trvala celkem 46 hodin, ale s ohledem, že jsme vět-
šinu času trávili na lodích, nebyla cesta nepříjemná 
a já jsem se na tento způsob cestování těšil .

Budova Achillion v městečku Amondu se 
nachází cca 50 metrů od pláže . Vila je umístěná 
v prostorné udržované zahradě s výhledem na 
moře . V zahradě je vybudovaný bazén, u bazénu 
je taverna . Do marketingového obchodu je to 
cca 40 metrů . Prvních šest dnů byla velká oblač-
nost, dalších šest dní se už na nás smálo sluníčko .
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Delegátka nás seznámila s nabídkou výletů . Já 
jsem se zúčastnil výletu lodí kolem ostrova . Plav-
ba byla okolo Alikes, Agios Nikolas, Marathonisi . 
Kapitán nám během plavby zastavil na třech mís-
tech a kdo měl chuť, mohl si zaplavat a osvěžit se . 

Při návratu jsem si na letišti v Zakynthosu 
řekl při odbavení o místo v první řadě a pozem-
ní personál mé žádosti vyhověl . Mám postavu 
jako pan Brouček, takže vstávání mezi řadami 
sedadel je pro mne obtížné . Ze Zakynthosu 
nás zpět odlétalo jenom 17 osob . Proto letecká 
společnost s námi letěla až na Rhodos . Tady při-
stoupili rekreanti, kteří tady končili svoji dovo-
lenou . Potom už byl Boeing 737 zcela zaplněn 
a my jsme mohli vzlétnout . Let do Ruzyně trval 
dvě hodiny a padesát minut .

Tyto předsezoní pobyty jsou k mání za dobrou 
cenu, pláže jsou málo zaplněné a nejsou tam vedra .

Bylo to ideální místo pro obrnáře .
Milan Kédl    

Janské Lázně – Macchu Picchu po česku
Janské Lázně je město tarasů, město postavené 

na opěrných kamenných zdech, takové peruánské 
Macchu Picchu po česku . Kamenné zděné tarasy 
podpírající příkré horské svahy tu najdeme všude . 
Jsou těsně za Lázeňským domem, tyčí se nad Horní 
i Dolní promenádou, podpírají svahy pod oběma 
kostely, Mariánskou výšinu, stojí na nich Sola Fide, 
Arnika, lázeňské ubytovny a budovy kolem Lesní 
cesty a lemují i Lázeňskou ulici z Janských do Svo-
body . Na kamenném tarasu je tu přilepena jako 
ptačí hnízdo kdysi půvabná, nyní značně zchátralá 
secesní vila Kulma . Bydlívali v ní zaměstnanci lázní, 
kteří se postupem doby přestěhovali do moder-
ních bytovek . Kulmu patrně nemá kdo udržovat  
a je to škoda, protože patří mnohem spíše ke kolori-
tu Janských Lázní než moderní šedivý hotel u nové 
lanovky, kterému se říká „krematorium“ . Janskolá-
zeňské tarasy stavěli kdysi s německou důklad-

ností původní místní obyvatelé, sudetští Němci, 
patřilo by se tedy říkat spíše Macchu Picchu po 
německu než po česku . Tyto kamenné zdi mají 
staletou patinu a svou výjimečností, účelností  
a neobyčejnou pevností jsou mezi ostatními čes-
komoravskými lázněmi opravdovým unikátem .

Eva A. Schmidtová

Kowary – tip na výlet 
Vyšplháte-li autem na Pomezní boudy (1050 

m . n . m .), můžete za slabou půlhodinku na pol-
ské straně Krkonoš navštívit „souseda“ naší Malé 
Úpy, malebné městečko založené v 16 . století 
polským, českým a uherským králem Vladisla-
vem Jagellonským – Kowary . V dávné minulosti 
místo známé těžbou železné rudy dnes žije hlav-
ně z turistického ruchu . Pozoruhodný je napří-
klad zdejší Park miniatur, v němž najdeme přes 
tři desítky modelů historických památek Dolní-
ho Slezska . Kláštery, hrady a zámky, sídla zámož-
ných měšťanů či dalších významných osobností 
a jiné pamětihodnosti doplněné dobovými fak-

Dům dramatika G. Hauptmana je dnes Městským 
muzeem Dolního Slezska
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ty, jsou podle archívů i detailních fotografických 
dokumentací ve zdejší dílně precizně zhotovo-
vány z materiálu odolného povětrnostním vli-
vům, proto je možno park navštěvovat po celý 
rok . Vstupné (do stokoruny) je možno platit v na-
šich korunách, a snad se oproti loňsku nezměni-

lo ani to, že automobilisté přímo u parku neplatí 
parkovné . I zmrzlinu, kávu či zákusek si v měs-
tečku povětšině můžete pořídit za naše peníze . 
A zatoužíte-li po suvenýru, i na to v kowarském 
Parku miniatur pamatují . 

mia 

Nečítajte detektívky!
Pred 15 rokmi opúšťame s manželom – obr-

nárom Slovensko a odchádzame za prácou do 
Ostravy, aby sme sa pridali k cca 50% „ menši-
ne“ Ostravákov . Ako úradne potvrdení pendleri 
pendlujeme každý štvrtok do Tatier, kde sme du-
šou a cez víkendy aj telom doma . Posledné 2–3 
roky sa zaoberáme myšlienkou, že sa z nás stanú 
Ostraváci . Čistý vzduch je fajn, ale výška sneho-
vej pokrývky a dĺžka jej pretrvávania na zemi 
nám čoraz viac vadí . 

Mesto ponúka odpredaj bytu, 20 metrov od náš-
ho provizórneho bývania . Neváhame a strmhlav sa 
vrháme do boja o vydraženie strategického bytu . 
Ešte sme nepodali ani obálku s ponúkanou sumou, 
ale ja už vyrážam vyberať zariadenie bytu . Je to 
slastný pocit . Pracujem do 17 . hodiny, nemám už 
veľa času, ale pred 19 . hodinou sa dostávam do 
veľkého obchodného domu s nábytkom . Neodra-
dí ma ani 20 schodov, ktoré „svižne“ prekonávam . 
Muža som nechala doma, veď… Zameriavam sa  
v prvom rade na sedačky . Každú vyskúšam či je 
dosť vysoká, tvrdá, široká a konštatujem, že už aj 
ona sa dostala do kategórie „topánky“, ktoré jakživ 
prv než kúpim, musím vyskúšať . Letmým pohľa-
dom pozerám na obývacie steny, skrine, trošku 
sa podivujem, že v tomto OD nemajú žiadnych 
zákazníkov, ale v kľude pokračujem kľukatými ulič-
kami, ktoré ma vedú okolo tovaru, ktorý nemám 
v pláne vidieť, nieto kúpiť . Blížim sa ku schodom 
dole, váham, či nemám ísť výťahom a v tom mo-
mente zhasína svetlo a svietia iba núdzové svetlá .  
Schádzam bezpečne po schodoch na prízemie, na 
podlahe vidím plán cesty k pokladniam . V celom 
obchode vyhráva hudba a z času na čas ma hlas  
z ampliónov upozorňuje na zľavy v oddelení textílií, 
detského nábytku… čakám na  výzvu, že za 15 mi-
nút treba obchod opustiť . Ďalej zákutiami prízemia 
zbežne pozerám na pre mňa nezaujímavý tovar 
a blížim sa k pokladniam . V duchu si hovorím, čo 
poviem pokladničkám na ten nezáujem o ich tovar . 
Keď tam dorazím, nemám to komu povedať, lebo 
pokladne sú prázdne . Až vtedy pochopím, že som 

ich jediným zákazníkom . K automatickým dverám 
už ani neidem, nádej mám vo funkčnej obrazovke, 
ale na nej vidím iba postaršiu pani s paličkou, teda 
seba . Jediným pohybom okrem mňa sú červené 
blikajúce svetielka . V kľude riešim situáciu, že som 
zamknutá v obrovskom obchodnom dome . Be-
riem mobil, nabitie baterky signalizuje jedna čiarka, 
volám mužovi . Pochopí, že nevtipkujem, ale poteší 
ma konštatovaním, že na vyspatie si môžem vybrať 
z viacerých postelí . Na jeho odporúčanie vytáčam 
číslo uvedené na „letáku“, ale telefón zvoní na jed-
nej z prázdnych pokladní . Stále hrá hudba a známy 
hlas ma pobáda k nákupu akciového tovaru . Lovím 
v pamäti číslo na policajtov,

Asi za 15 minút prechádza okolo dverí vcho-
du pán so psíkom, snažím sa na seba upozorniť, 
ale zdvojené dvere sú bariérou, cez ktorú by ma 
mohol niekto počuť . Odrazu sa rozsvietia všetky 
svetlá, otvoria sa bočné dvere a mladý muž so 
psíkom sa ma pýta: „ paní a co vy tady děláte, 
když obchod je již hodinu zavrený?“ Zmohla som 
sa iba na odpoveď: „čakám, kedy sa z ampliónov 
ozve hlas, ktorý ma slušne požiada o ukončenie 
nákupu .“ Mladý muž sa zhovievavo usmial, ozná-
mil mi, že policajtov už odvolal, je rád, že tam ne-
bol skutočný zlodej a s porozumením, bez toho, 
aby mi skontroloval obsah tašky, ma vyslobodil  
z „väzenia“ .

Nasledujúce dni už viem, že sme byt vydra-
žili my a absolvujem podobné obchôdzky . Pred 
vstupom si prečítam zatváracie hodiny, predie-
ram sa medzi kupujúcimi a obťažujúcimi pre-
davačkami, ktoré „najlepšie“ vedia, čo potrebu-
jem . Nikde si nič nevyberiem a vraciam sa kúpiť 
sedačku do nedobrovoľného väzenia, kde som 
si mohla v kľude vybrať to, čo potrebujem . 

Keď som túto story hovorila známej, tá mi 
povedala, že ona by sa tam zbláznila strachom, 
lebo v detektívkach sa často skrývajú vrahovia 
medzi regálmi obchodných domov . Ako dobre, 
že nečítam detektívky .

Marta Soukupová



Potřebujete poradit v nepříznivé životní situaci?
Pomoc nabízí Národní rada osob se zdravotním postižením ČR  
ve své celostátní síti Poraden pro uživatele sociálních služeb. 

V nich je poskytováno odborné sociální i so- 
ciálně právní poradenství, tam naleznete po-
moc při vyřizování příspěvku na péči a všeho, 
co s příspěvkem souvisí, vyhledání vhodných 
sociálních služeb, informace o dávkách sociální 
péče, poradu týkající se rehabilitačních a kom-

penzačních pomůcek, pomoc při uplatňování 
našich práv, oprávněných zájmů, poradenství 
při bezbariérových úpravách bytů a bytových 
domů, zprostředkování návazných specializo-
vaných služeb apod . Poradenství je poskytová-
no bezplatně .

Adresář poraden pro uživatele sociálních služeb
Poradna Brno,  
Cejl 892/32, 602 00 Brno

Bc. Radka Pešlová,  
Mgr. Leoš Spáčil

tel.: 542 214 110-1, skype: poradnabrno, 
poradnabrno@nrzp.cz

Poradna České Budějovice,  
Žižkova 1321/1, 370 01 České Budějovice Ing. Jaroslava Pupíková, DiS. tel.: 387 747 255, mobil: 736 751 203,  

poradnacb@nrzp.cz

Poradna Hradec Králové poradna uzavřena k 31. 5. 2011 z důvodu neposkytnutí dotace MPSV na rok 2011

Poradna Jihlava,  
Havlíčkova 44, 586 01 Jihlava

Vendula Bambulová, DiS.,  
Bc. Michaela Maryšková, Dis

tel.: 567 586 129, mobil: 736 751 210,  
poradnajihlava@nrzp.cz

Poradna Karlovy Vary poradna uzavřena k 31. 5. 2011 z důvodu neposkytnutí dotace MPSV na rok 2011

Poradna Liberec,  
Zahradní 415/10, 460 01 Liberec Mgr. et Bc. Martin Kroll tel.: 485 104 044, mobil: 731 653 005,  

poradnaliberec@nrzp.cz

Poradna Olomouc,  
Tř. Kosmonautů 989/8, 772 00 Olomouc

Bc. Barbora Zlámalová, Mgr. Petra Tomalová,  
Mgr. Martin Škurek

tel.: 585 242 865, mobil: dočasně mimo provoz,  
poradnaolomouc@nrzp.cz

Poradna Ostrava,  
Ostrčilova 2691/4, 702 00 Ostrava

Mgr. Michaela Valčíková, Mgr. Markéta Pěgřímová, 
Mgr. Markéta Grecmanová, Mgr. Markéta Dunděrová

tel.: 596 110 282,  
poradnaostrava@nrzp.cz

Poradna Pardubice,  
B. Němcové 2625, 530 02 Pardubice

Mgr. Radka Konečná,  
Marie Voženílková

tel.: 466 952 423, mobil: 732 546 915, 736 751 202,  
poradnapardubice@nrzp.cz

Poradna Plzeň,  
nám. Republiky 202/28, 301 00 Plzeň

PhDr. Jana Petrová,  
Bc. Lenka Buriánová

tel.: 377 224 879, mobil: 736 751 204, 736 751 217,  
poradnaplzen@nrzp.cz

Poradna Praha,  
Partyzánská 7, 170 00 Praha 7

JUDr. Věra Dreslerová, Bc. Jitka Vrchotová, Dis.,  
Mgr. Jana Smolíková, Mgr. Monika Heczková,  
JUDr. Pavel Jungr, JUDr. Jan Hutař, Petra Štěrbová, DiS.

tel.: 266 753 427, mobil: 739 771 700,  
poradna@nrzp.cz

Poradna Ústí nad Labem,  
Mírové nám. 37, 400 01 Ústí nad Labem PhDr. Pavla Radová tel.: 475 208 661,  

poradnaunl@nrzp.cz

Poradna Zlín poradna uzavřena k 31. 5. 2011 z důvodu neposkytnutí dotace MPSV na rok 2011

Kompletní seznam adres poraden naleznete na www .poradnaprouzivatele .cz
Další doplňující informace jsou na webových stránkách NRZP ČR na adrese www .nrzp .cz .

Nově poplatek za výpis SIPO
SIPO, dříve Sdružené inkaso plateb obyvatel-

stva, nyní Soustředěné inkaso plateb obyvatel-
stva, je služba poskytovaná Českou poštou od 
60 . let minulého století . Slouží ke sdružení všech 
pravidelných plateb např . nájemného, elektřiny, 
plynu, vody, rozhlasových a televizních poplat-
ků, kabelové televize, předplatného tisku, ale 
i stavebního spoření, životních i jiných pojistek 
atd . do jedné jediné platby .

Pro zřízení této služby je plátci přiděleno tzv . 
spojovací číslo, které již není vázáno na adresu  

a místo bydliště, ale na vaši osobu . Pokud se pře-
stěhujete, změníte příjmení apod ., spojovací číslo 
vám zůstane . Toto číslo oznámíte poskytovatelům 
služeb, kteří pak prostřednictvím SIPO dostávají 
peníze za své služby . 

SIPO lze platit následujícími způsoby: 
 ▶ V hotovosti na kterékoliv poště prostřednictvím 
platebního dokladu . Cena za službu je 15 Kč .

 ▶ V hotovosti u vaší doručovatelky . Celková cena 
je 20 Kč .
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 ▶ Jednorázovým příkazem k úhradě ve vaší ban-
ce . Cena za provedení je 5 Kč .

 ▶ Bezhotovostně z účtu vedeného u některé ban-
ky v ČR . Svoji bance dáte svolení k inkasu SIPO . 
Za tento způsob úhrady Česká pošta poplatky 
nevybírá .

Ať si zvolíte kterýkoliv způsob platby, každý mě-
síc dostáváte do své poštovní schránky podrob-
ný přehled jednotlivých předepsaných plateb, 
takže máte kontrolu, za co a kolik platíte . 

Od letošního října zavádí Česká pošta po-
platek 5 Kč za rozesílání těchto papírových roz-
pisů . Ale již od roku 2005 je možné si nechat 
zasílat SIPO výpis i na e-mailovou adresu ve 
formátu pdf a to zdarma . Není možné si záro-
veň nechat zasílat papírový výpis do poštov-

ní schránky a elektronický výpis do emailu, je 
třeba si vybrat vždy jen jednu variantu . Pokud 
máte e-mailovou adresu a možnost číst formát 
pdf, můžete si na www .ceskaposta .cz stáhnout 
formulář a vyplnit si jej, nebo si přinesete na 
knihovnu Rozpis bezhotovostní platby SIPO 
z minulého měsíce a my vám formulář vypl-
níme . S vyplněným formulářem a občanským 
průkazem si zajdete na kteroukoliv poštu, kde 
na základě vyplněného formuláře obdržíte 
potvrzení o vámi uvedených údajích a každý 
měsíc ve svém emailu, ve formátu pdf obdržíte 
bezplatně rozpis uhrazených položek . V tomto 
případě už v poštovní schránce nic nehledejte 
a pětikačku měsíčně máte doma .

Česká pošta

CAR CLUB už i v Praze se Zákaznickým centrem pro hendikepované

Společnost CAR CLUB, která již několik let po-
skytuje komplexní poradenské služby a pomáhá 
se zajištěním mobility hendikepovaným spoluob-
čanům, otevřela v říjnu v Praze své nové Obchod-
ní centrum . Současně zde bude působit Zákaznic-
ké centrum pro hendikepované s působností pro 
celou Českou republiku .

„Praha a okolí je pro CAR CLUB regionem, 
který má potenciál největší poptávky po našich 
produktech a službách,“ uvedl při slavnostním 
otevření nového Obchodního centra výkonný 
ředitel společnosti CAR CLUB Jaroslav Hampl . 
Jak připomněl, „jsme rádi, že můžeme využívat již 
tradiční celorepublikové spolupráce s oficiálními 
dealery značky Škoda . V Praze 4 na Pankráci jde 
o firmu HAVEX-auto, která nově zahájila prodej 
automobilů Škoda v autosalonu IMOFA . Naším 
cílem je rozšířit prodej nových automobilů Škoda 
zdravotně postiženým také o nabídku kvalitních 
a prověřených ojetých vozů prostřednictvím kva-

litního internetového vyhledavače, který začne 
na webu www .carclub .cz fungovat nejpozději od 
ledna 2012,“ zdůraznil J . Hampl .

„Od spojení s projektem Škoda Handy, jehož 
generálním partnerem je automobilka Škoda, si 
slibujeme jak posílení prodeje nových i zánovních 
vozů Škoda, tak růst prestiže firmy HAVEX-auto 
ve spojení s významným projektem společen-
ské odpovědnosti,“ řekl vedoucí prodeje Škoda 
v autosalonu IMOFA Josef Bureš . Jak dodal, „oba 
hendikepovaní zaměstnanci a obchodníci CAR 
CLUBu Tomáš Uhlík a Jaroslav Novák od nás mo-
hou očekávat všestrannou podporu a spolupráci, 
my od nich zase podporu našeho úsilí vcítit se do 
potřeb zdravotně postižených zákazníků“ . 

Josef Bureš a Jaroslav Hampl pak slavnost-
ně předali nový vůz Škoda Octavia, který si od 
společnosti CAR CLUB zakoupil Václav Krása, 
předseda Národní rady osob se zdravotním po-
stižením ČR . Václav Krása vysoce ocenil činnost 
společnosti CAR CLUB a dodal, že tento projekt 
„významně pomáhá odstraňovat bariéry nejen 
v mobilitě, ale celkově v úsilí o návrat zdravotně 
postižených do plnohodnotného života“ . 

Výkonný ředitel CAR CLUB Jaroslav Hampl 
současně slavnostně zahájil činnost Zákaznické-
ho centra CAR CLUB se sídlem IMOFA, Praha 4, 
Milevská 2 . „Potřeba takové středisko mít rostla 
se zvýšeným zájmem hendikepovaných zákazní-
ků o naše služby v celé České republice . Povede 
ho náš zkušený zaměstnanec Martin Polák a na 
mobilním telefonním čísle 739 306 714 budou 



každý všední den od 09:00 do 19:00 hodin k di- 
spozici s komplexním poradenstvím střídavě 
Bohumila Matoušková a Božena Pelcová . Proto-
že jsou sami hendikepovaní, jsou pochopitelně 

empatičtí vůči potřebám a přáním zdravotně po-
stižených spoluobčanů . Současně je k dispozici 
emailová adresa info@carclub .cz .“ 

Milan Smutný

AAA AUTO spouští speciální program pro osoby  
se zdravotním postižením

Společnost AAA AUTO zahájila program AAA 
AUTO mobilita, v rámci kterého nabízí jako jedi-
ný prodejce ojetých aut v České republice oso-
bám se zdravotním postižením možnost zakou-
pit si vůz za výhodných podmínek včetně jeho 
speciální úpravy .

Projekt AAA AUTO mobilita zaštiťuje Národ-
ní rada osob se zdravotním postižením a Svaz 
paraplegiků, významné organizace zabývající 
se problematikou osob se zdravotním postiže-
ním . Společně s těmito partnery se na projektu 
podílí také Česká federace florbalu vozíčkářů .

 Lidé se zdravotním postižením, kteří budou 
mít zájem si u AAA AUTO vůz koupit, dostanou 
na všech českých pobočkách AAA AUTO komfort-
ní a přednostní servis . Na infolince 800 112 274 
budou speciálně vyškolení operátoři se zájemci 
konzultovat výběr vhodného vozu a možnosti 
jeho úprav . 

Držitel průkazu TP, ZTP či ZTP/P získá u AAA 
AUTO zvýhodněný spotřebitelský úvěr s nízkou 
sazbou RPSN . Díky spolupráci s ČPP na progra-

mu AAA AUTO mobilita si klient pořídí jak po-
vinné tak havarijní ručení  až o 40 % levněji, a to 
po celou dobu jeho trvání . Pro ty zákazníky, kteří 
dostanou státní příspěvek na zakoupení moto-
rového vozidla, jsme se společností AIM připravi-
li „pojištění státního příspěvku“ za sníženou cenu 
o 10% . Také servisní služby budou zákazníkům 
v našich smluvních servisech v Praze, Ostravě 
a Brně poskytnuty se slevou . Případné úpravy 
podřízené individuálním potřebám klienta bu-
dou zajištěny specializovanými partnerskými fir-
mami . Dopravu k úpravci a zpět poskytuje AAA 
AUTO klientům programu bezplatně . 

V rámci spolupráce jsou NRZP a Svazu para-
plegiků zapůjčeny dva vozy s úpravou ručního 
řízení, které převzali zástupci partnerských orga-
nizací Václav Krása a Alena Jančíková na pražské 
pobočce AAA AUTO z rukou viceprezidentky 
společnosti Karolíny Topolové .

Všechny další informace o projektu Mobilita 
jsou umístěny na www .mobilita .aaaauto .cz .

Dana Pavlousková

V autě trávíme víc času než ostatní
Určitě to není jen můj dojem a zamindrákova-

nost mladého chlapce, že nás motoristická veřej-
nost a priori považuje za outsidery . Nás, co máme 
piktogram, který se jmenuje Označení vozidla O1 .

Nesetkali jste se s tím? Je to sranda, ale co s tím? 
Někdy mi to přijde stejné jako podceňování  blon-
dýn za volantem . Takový motoristický haló efekt .

Paušálně je prostě jasné, že když je člověk 
nějak naroubovaný (rozuměj poškozený a po-
stižený), tak asi musí po silnici jezdit nějak jinak . 
„Určitě hůř než já,“ říká si zřejmě většinou (za-
tím) nepostižený kolega motorista .

Nevím, jestli nezapomíná na to, že v autě trá-
víme mnohem více času než ostatní . A budeme 
přitom respektovat, že je mezi handicapovanými 
stejné procento nešiků a pitomců jako v majorit-
ní populaci .

Z toho nevyplývá, že bychom museli jezdit  
o moc hůř, že ne? Na konci roku mě vždy pře-

kvapí, kolik kilometrů jsem ujel . Bývá jich tak 
40 tisíc, dřív to bývalo i víc . Ale znám chlápka 
s jednou nohou, který za 12 měsíců v autě na-
točí přes 100 tisíc kilometrů .

Zastavil mě jednou policajt – že jako kam spě-
chám, když jsem postižený, že bych měl jezdit 
dvakrát pomaleji a opatrněji . Tak mu povídám, 
že toho musím právě dvakrát tolik stihnout, když 
už jsem označený a postižený . Zmatený z těch 
počtů mě vzápětí propustil .

Když někdy jedu rychleji, raději tu modrou 
značku s vozíkem z okna sundám . Některé re-
akce řidičů, které předjíždíte v označeném autě, 
jsou totiž neočekávané . Jedni zbytečně zrychlí, 
jiní zase moc zpomalují . Prostě reagují na to, že 
jede postižený . Ale reagují blbě .

A mimochodem – ta majoritní populace špat-
ně brzdí . Moc brzy, nemají takový odhad jako 
my, že ne? Čím to je, nevíte?
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Dávejte zvláště v říjnu na silnicích pozor . Ne-
postižení pánové v kloboucích už vyjíždějí . Můj 
táta v říjnu říká: „Teď vyjíždějí borci, co jezdí dva-
krát do roka . Na dušičky a pro housata .“

PS: Viděli jste někdy vozíčkáře v klobouku? 
To by byla pecka, to by byla posádka!

Martin Kovář, bývalý automobilový závodník, 
člen rady Konta bariéry, Můžeš 10/2011

Chceš moje postižení? 
Z podnětu samotných vozíčkářů vznikl osvě-

tový videoklip, který Svaz paraplegiků vypustil 
v těchto dnech do světa s provokativním ná-
zvem Chceš moje postižení? Tématem videa je 
bezohledné parkování zdravých lidí na místech 
vyhrazených pro vozíčkáře .

Ti se denně dostávají do problémů proto, že 
jejich vyhrazená parkovací místa blokují lidé, kteří 
k tomu nemají oprávnění . Stejně často se stává, že 
si chodící řidiči neuvědomí, že vozíčkář k naložení 
sebe a svého vozíku do auta potřebuje minimálně 
metrový odstup od jejich vozu . Zaparkují své vo-
zidlo tak blízko auta s označením vozíčkáře, že ten 
se potom do svého vozu nedostane .

Dvouminutový spot je záměrně vyhrocen do 
extrému a zobrazuje jednu takovou situaci, která 
končí pro vozíčkáře velmi nedůstojně . Téma in-

kontinence je bohužel pro mnoho vozíčkářů s po-
škozenou míchou velmi aktuální a zdravý člověk 
si těžko uvědomí, do jakých problémů může jeho 
lhostejnost vozíčkáře dostat .

Video můžete shlédnout na adrese:  
http://vimeo.com/czepa/chces-moje-postizeni

Vozíčkář může řídit své auto i na dálnici

Nevelké auto nazvané Elbee na volné ploše 
brněnského výstaviště a kolem skupina vozíč-
kářů . Právě jim je tato motorová čtyřkolka ur-
čena, může i na dálnici . Firma ZLKL z Loštic na 
Šumpersku ji vystavovala na zdravotnických ve-
letrzích v Brně . Výhody úžasné, jedna nevýhoda 
zásadní – cena . 

„Strašně rád bych takové autíčko měl, ale ne-
mám na ně . Krásně s ním najedete k chodníku, 
dozadu uložíte dospělého nebo i dvě děcka či 

větší náklad . Zajímám se o vozítko už asi čtyři roky, 
kdy ještě bylo na papíru,“ svěřil se Právu brněnský 
vozíčkář František Fux .

Designově i funkčně vyvedená čtyřkolka s ben-
zinovým motorem přijde na půl miliónu, z toho by 
postižený měl od příštího roku dostávat od státu 
dvousettisícový příspěvek .

„Snažíme se cenu snižovat, jenže vyrábíme 
malosériově a každému zákazníkovi děláme jiné 
úpravy . Cenu snad snížíme po zahájení sériové 
výroby,“ říká Josef Franc ze společnosti ZLKL . Na 
výstavišti vystavují homologovaný prototyp, vý-
robu rozjedou na jaře, zatím registrují na 50 ob-
jednávek, ale nezávazných . Elbee se ovládá řídítky 
nebo volantem .

Podle France nemá jejich samohyb ve světě 
obdobu . Vyskytují se většinou jednosedadlová 
vozítka pro handicapované, ale slabší, s elek-
trickým pohonem umožňujícím rychlost jen do 
45 kilometrů a krátký dojezd . Elbee může i na 
dálnici, dosahuje 80-kilometrové i vyšší rych-
losti . Ministr zdravotnictví Leoš Heger (TOP 09) 
neměl čas na prohlídku celého veletrhu, přesto 
právě toto vozítko ocenil . 

Novinky.cz



Co bychom měli vědět o potravinách 
Úžasný pohled do minulosti civilizací byl potvrzený moderní vědou o výživě. Ukazuje se, že to, 
co bylo jednou nazvané „Doktrína znamení“, bylo neuvěřitelně správné. Potvrzuje se, že kaž-
dá potrava má vzhled, kterým se podobá tělesnému orgánu nebo má psychologickou funkci  
a tento vzor se chová jako signál nebo znamení,  jaký užitek z potravy má  konzument. 

Plátek mrkve vypadá jako lidské oko . 
Zornička, duhovka a paprskovité linky 
vypadají jako lidské oko . Věda doka-
zuje, že mrkev zvyšuje cirkulaci krve  
v oku a funkci očí .

Rajské jablíčko má čtyři komory  
a je červené . Srdce je také červené 
a má čtyři komory . Všechny výzku-
my dokazují, že rajčata jsou ta pra-
vá potrava pro srdce a krev .

Hrozny visí ve shluku tvaru srdce . 
Každý hrozen vypadá jako krevní 
buňka a všechny dnešní výzkumy 
ukazují, že hrozny jsou nesmírně 
vitalizující potrava pro srdce a krev .

Vlašský ořech vypadá jako malý 
mozek, s levou a pravou hemisfé-
rou, vyšší velký mozek a nižší malý 
mozek . Dokonce brázdy a záhyby  
jsou na ořechu jako na mozkové 

kůře . My už nyní víme, že ořechy pomáhají roz-
víjet více než 3 tucty neurotransmitérů pro fun-
gování mozku .

Fazole vlastně uzdravuje a pomáhá 
udržovat funkci ledvin, a skutečně, 
semena vypadají jako ledviny lidí .

Celer, rebarbora a podobné rostli-
ny vypadají jako kosti . Tato potra-
va cíleně posiluje kosti . Kosti obsa-

hují 23 % sodíku . Pokud nemáš dostatek sodíku 
ve své stravě, tělo ho tahá z kostí a tím je oslabu-
je . Tato potrava doplňuje a zásobuje kostru těla .

Baklažán, avokádo a hruška jsou 
zaměřené na zdraví a funkci dělo-
hy a děložního hrdla . Také vypadají 
jako tyto orgány . Dnešní výzkumy 
ukazují, že když ženy konzumují  

1 avokádo týdně, vyrovnává to hormony a pů-

sobí jako prevence rakoviny děložního krčku .  
A co je zajímavé: trvá 9 měsíců než z květu avo-
káda naroste zralý plod . Obsahuje 14 000  nu-
tričních chemických složek v každém z těchto 
plodů (moderní věda zatím prozkoumala a po-
jmenovala 141) .

Fíky jsou plné semen a visí v dvo-
jicích, když rostou . Fíky zvyšují  
pohyblivost mužských spermií  
a jejich počet a také pomáhají 
překonat mužskou sterilitu .

Sladké brambory vypadají jako 
pankreas a vlastně vyrovnávají 
glykemický index při diabetu .

Olivy  pomáhají  zdraví a funkci 
vaječníků .

Grepfruity, pomeranče a jiné citru-
sové plody vypadají jako mléčné 
žlázy a vlastně podporují zdraví prsů 
a pohyb lymfy do prsů a z prsů .

Cibule vypadá jako tělesné buňky . 
Výzkum ukazuje, že pomáhá od-
straňovat odpady ze všech buněk . 
Dokonce vyvolává slzení, které vy-
plavuje epitelové vrstvy z očí .

Banány, okurky, cukety a jiné po-
dobné plody jsou zaměřené na 
velikost a sílu mužských pohlav-
ních orgánů . Je to pravda!

Arašídy mají velký účinek na seme-
níky a sexuální libido . Arašídy byly 
zakázané jako potrava pro muže  
v klášterech během středověku . 

Mnoho lidí si neuvědomuje, že arginín, hlavní 
komponent Viagry, je z arašídů .

Poslala MUDr. Hana Opravilová
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Přicházíme opět s nabídkou nových bot nestejné velikosti
Nabízíme různé kombinace a za různé symbolické ceny, jsou uvedené pod každým obrázkem. 
Zájemci volejte na tel.: 222 220 242.

 L/ P L/P L/P L/P  L/P
 37/38 36/37 36/37 37/38  37/38
 100 Kč 160 Kč 200 Kč 250 Kč  200 Kč

 L/P  L/P L/P  L/P
 37/38  37/38 38/39  36/38
 250 Kč  250 Kč 200 Kč  220 Kč

 L/P  L/P L/P  L/P
 36/38  37/38 38/39  37/38
 220 Kč  220 Kč 230 Kč  230 Kč

Boty nestejné velikosti, levá č. 35–36, pravá č. 37, sportovní i vycházková, nabízím na tel.: 
777 740 714

I N Z E R C E

Festival 2011 – Obrnáři obrnářům a o obrnářích



Asociace polio je dobrovolná zájmová organizace s působností v České republice. Jejím základ-
ním programem je hájení a prosazování zájmů skupiny osob postižených následky poliomyeliti-
dy, zajišťování specifických informací pro členy, organizování sociálně rehabilitačních, společen-
ských, kulturních, sportovních a jiných akcí a organizování vzájemné pomoci. Má v současnosti 
asi 1000 členů. Členem se může stát každý, kdo souhlasí s naším programem nebo jej chce pod-
pořit. Sídlem organizace je Praha. Sdružení je řízeno našimi členy prostřednictvím voleného vý-
boru. Současným předsedou je Ing. Jindřich Beneš a sekretářkou je Ludvika Bradová.

Hlavní zaměření činnosti Asociace polio
 ▶ Staráme se o práva a potřeby postižených po-
liomyelitidou v ČR (asi 5000) a zejména našich 
členů . 

 ▶ Poskytujeme informační služby o polio a post- 
poliomylitickém syndromu (PPS), o právech  
a výhodách postižených, profesionálních služ-
bách, užitečných publikacích a organizacích, 
které mohou pomoci v různých situacích, po-
máháme s vyplňováním formulářů, odkazuje-
me na úřady sociální péče, zařízení pro prodej 
a výrobu ortopedických pomůcek, a centra 
pro zajišťování osobních asistentů .

 ▶ Sbíráme informace o pokrocích v oblasti léče-
ní PPS, které příležitostně produkujeme for-
mou příruček, které distribuujeme mezi členy, 
jejich rodinné příslušníky, asistenty, zdravotní 
personál a veřejnost .

 ▶ Shromažďujeme informace o problémech a po-
třebách našich členů, hlavně problémech s me-
dikací, anestetiky a utišováním bolestí (během 

a po operacích) a distribuujeme materiáy mezi 
zdravotní personál .

 ▶ Poskytujeme finanční pomoc těm, kteří po-
třebují a žádají o ni . Jsme ve styku s vládními 
úřady (hlavně s ministerstvy kultury a zdra-
votnictví), od kterých získáváme finanční 
podporu .

 ▶ Žádáme navíc o granty, dary a příspěvky na 
zlepšení našeho rozpočtu .  

 ▶ Organizujeme různé kulturní a zdravotní pro-
gramy a akce včetně plavání (týdně) a rekon-
diční programy v atraktivních místech přizpů-
sobených našim potřebám .

 ▶ Vydáváme časopis, (obvykle dvakrát ročně) 
který mimo jiné plní roli v komunikaci výboru 
s členskou základnou .

 ▶ Jednou ročně  pořádáme festival v Janských 
Lázních s odborným, společenským, kultur-
ním, sportovním programem a kde se vysta-
vují výtvarné práce a fotografie našich členů .

Kontaktní adresa sekretariátu Asociace polio:  
Ludvika Bradová, Na dolinách 4, 147 00  Praha 4, telefon: 222 962 074, mobil: 723 138 611, lubra@volny .cz
Bankovní spojení: Česká spořitelna, a .s ., oblastní pobočka Praha 4, číslo účtu: 80413349/0800

www.polio.cz
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